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SEDLČANY V městském roz-
počtu na letošní rok je za-
hrnuta akce Rekonstrukce 
veřejného osvětlení, etapa 
I, kdy by mělo být vymě-
něno celkem 334 starých, 
již nevyhovujících světel 

veřejného osvětlení za mo-
derní LED světla. 

„Nové světelné zdroje 

bude možné ovládat operá-

torem přes aplikaci, a to jak 

jednotlivá světla, tak i jejich 

skupiny. Bude záležet, jak 

PETROVICE Soutěž Tvoří-
me Petrovicko byla letos 
v rámci participativní-
ho rozpočtu rozdělena 
do dvou částí. Do první 
se mohli zapojit všichni 
občané z Petrovic a při-
družených obcí, druhá 
byla určena dětem z míst-
ní základní školy. Veřej-
né projednání návrhů 
se uskutečnilo v úterý 

SEDLČANY  Rada  měs -
ta ve středu 17. dubna 
na svém veřejném zase-
dání projednala možnost 
udělení čestného občan-
ství města Sedlčany in 
memoriam Jiřímu Pávovi. 
Tento dlouholetý pedagog, 
historik a ředitel městské-
ho muzea by se tak přiřa-

DUBLOVICE Ve čtvrtek ráno 
se děti z dublovické ma-
teřské školy a nejmladší 
školáci vypravili na plavání 
do příbramského bazénu. 
Jejich cesta ale bohužel 
skončila hned na okraji 
obce, kde jejich autobus 
skončil v půl deváté ráno 
v příkopu silnice I/18.

V autobusu jely učitelky 
s 38 dětmi ve věku od pěti 

do osmi let. Šest dětí a dva 
dospělí utrpěli lehká zraně-
ní, kvůli kterým je záchra-
náři převezli do příbramské 
nemocnice. Podle policejní 
mluvčí Vlasty Suchánkové 
najel řidič na nezpevněnou 
krajnici a následně se auto-
bus převrátil. Řidič podle de-
chové zkoušky před jízdou 
nepožil alkohol a při nehodě 
utrpěl šok.

KRÁSNÁ HORA NAD VLTA-

VOU Místní zastupitelé se 
sešli ke svému jednání 
v pondělí 15. dubna od 19 
hodin v zasedací místnos-
ti městského úřadu. Dva 
zastupitelé byli omluveni, 
jedna zastupitelka přišla 
s drobným zpožděním. 
Mezi hosty seděli ti, kte-
ří si přišli podpořit svou 
žádost.

Na začátku jednání ješ-
tě starosta města Jaroslav 

Kříž přidal tři body. Byla 
jím žádost místního So-
kola o příspěvek na slet, 
bezúplatný převod pozem-
ků a účast v elektronické 
kauci. Sokolové odcháze-
li spokojeni, bezúplatný 
převod byl schválen a pro 
elektronickou aukci si za-
stupitelé schválili maxi-
mální hranici, nad kterou 
vedení města nepůjde.

Mezi body, se kterými 
zastupitelé počítali od po-

SEDLČANY/KUTNÁ HORA 
K šedesáti žákům sedlčanské 
ZUŠ, včetně dětí z petrovické 
pobočky, vyrazilo ve čtvrtek 
18. dubna načerpat inspira-
ci do Kutné Hory. V tamní 
Galerii Středočeského kraje 
(GASK) stihli hned tři různé 
výstavy, výtvarnou dílnu a ti 
menší i exkurzi do kutnohor-
ského podzemí.

„Mezi inspirací a kopí-

Autobus s dětmi havaroval hned za Dublovicemi. 
Foto: HZS Středočeského kraje

Na plavání dublovické 
děti nedojely

Ačkoli se v různých mé-
diích objevily informace 
o tom, že cestujícím, kteří se 
nemohli z vozu sami dostat, 
pomohli ven z autobusu ha-
siči, skutečnost je jiná. „Větši-

nu dětí vyndal ven Petr Krůta 

s kamarádem. Moc jim za to 

děkujeme,“ informovala re-
dakci jedna z maminek, Kris-
týna Kučerová.

Důvodem této dezinfor-
mace je samotná zpráva 
hasičů, kterou zveřejni-
li na síti X: „Zasahujeme 

u dopravní nehody auto-

busu na silnici I/18 u obce 

Dublovice na Příbramsku. 

Autobus sjel mimo komuni-

kaci do příkopu. Na místě 

jsme pomohli cestujícím 

vystoupit, protože se sami 

z vozidla nedokázali dostat 

Rada města 
projednávala možnost 
udělení čestného 
občanství in memoriam 
Jiřímu Pávovi

dil ke čtyřem osobnostem 
s čestným občanstvím 
města. Jsou jimi baron 
Jan Mladota, skladatel Jo-
sef Suk, profesor Miroslav 
Plavec a dřívější starosta 
města Taverny Maurice 
Boscavert. 

„Minulý týden jsme se 

Petrovičtí hlasují 
o návrzích 
v participativním 
rozpočtu

9. dubna v Petrovicích 
na zámečku. 

„Do soutěže se letos 

zapojí následující projek-

ty,“ informovala místosta-
rostka Petrovic Vendula 
Vrzalová: „SDH Mezihoří 

přišlo s nápadem pořídit 

pivní sety k sezení, spolek 

Mladá generace z Petrovic 

by chtěl altán pro zámecký 

Nová světla uspoří osmdesát pět 
procent elektrické energie

si to nastavíme v příslušné 

aplikaci,“ sdělil nám k tomu 
sedlčanský starosta Ivan Ja-
neček. Výběrové řízení vy-
hrála společnost Energon 
Grid s nabídkovou cenou 

Socha patří 
do exteriéru, aby nás 
nutila k zamyšlení

rováním je jen velmi tenká 

linka,“ upozorňuje pe-
dagožka výtvarného obo-
ru Diana Sayehová své 
svěřence před vstupem 
do části expozice, která se 
věnuje současné nejmladší 
ženské tvorbě. „Čerpat ná-

pady je naprosto v pořádku, 

ale změnit třeba jen barvy 

nestačí, to už je kopírování,“ 

Vedení města plánuje zřízení 
dětské skupiny

čátku, byla třeba žádost 
o umístění dopravního zna-
čení u vesnice Rybníček. 
Jde o zákaz vjezdu nad 3,5 
tuny. Jaroslav Kříž přítom-
né informoval o tom, že by 
výjimku dostaly zeměděl-
ské a lesní stroje. „Ze stra-

ny od Petrovic ta značka už 

je, tak by asi bylo logické, 

aby z naší strany byla také,“ 
sdělil svůj názor jeden ze 
zastupitelů, Pavel Bartoš.
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SEDLČANY Rozpočet města 
má i letos ve své výdajové 
části zahrnutu podporu 
spolkové činnosti ve měs-
tě. O výši konkrétních fi -
nančních podpor do 100 
tisíc Kč bude rozhodovat 
rada města, o příspěvcích 
nad 100 tisíc korun bude 
rozhodovat sedlčanské za-
stupitelstvo.

V sociální oblasti se le-
tos jedná o částku celkem 
220 tisíc korun. Její rozdě-
lení na jednotlivé sociální 
spolky má ve své gesci Ko-
mise sociální a zdravotní, 
jejímž předsedou je radní 
Karel Marek.

V kapitole Všeobecná 
veřejná správa je vyčle-
něna částka 1,6 mil. Kč, 
která byla usnesením rady 
města rozdělena na pod-
poru spolků se zaměřením 
na sportovní aktivity (1,4 
mil. Kč) a pro zájmové 
spolky (0,2 mil. Kč). Návr-
hy na rozdělení částek pro 
konkrétní spolky budou ře-
šit poradní orgány – v pří-

padě sportovních Komi-
se sportu a tělovýchovy 
(předseda místostarosta 
Zdeněk Šimeček), v pří-
padě zájmových spolků 

fi nanční výbor zastupitel-
stva města (předseda rad-
ní František Hodys). 

Při vlastním rozhodo-
vání bude záležet na růz-
ných parametrech, jako je 
velikost členské základny, 
fi nanční náročnost, vlast-
ní aktivita ve městě, ale 
především počet dětských 
a mládežnických členů 

konkrétního spolku, kteří 
si nemohou své aktivity fi -
nancovat z vlastních zdojů. 
U sportovních klubů pak 
jde také například o účast 

v soutěžích a reprezentaci 
na mistrovstvích republi-
ky, či v zahraničí. 

Sedlčanská radnice 
podpoří také činnost pra-
coviště záchranné stanice 
s ekocentrem Ochrana fau-
ny v Hrachově. Ta se kro-
mě záchrany ohrožených 
či zraněných živočichů vě-
nuje programům druhové 
ochrany, zajišťuje péči o za-
chovalé přírodní lokality 
v regionu, organizuje celo-
národní kampaně na ochra-
nu přírody, poskytuje od-
borné konzultace a mnoho 
dalšího. Výše fi nanční pod-
pory bude ještě upřesněna.

Blanka Vilasová

SEDLČANY V poslední době 
stále více cyklistů, hlav-
ně dětí, využívá při jízdě 
chodníky. Určitě to platí 
alespoň v oblasti u kultur-
ního domu. Navíc teenage-
ři mnohdy přejíždějí přes 
travnaté plochy sem a tam. 

Střet cyklistů s chodci 
na chodnících může být 
pro obě strany nebezpeč-
ný. Existují pro neukáz-
něné cyklisty, nezletilé, 
případně i dospělé nějaké 
sankce, nebo to řeší měst-
ská policie výhradně do-
mluvou? „Děti nelze sank-

cionovat, protože nejsou 

trestně odpovědné, je to 

v rovině výchovy a domlu-

vy,“ uvedl velitel Městské 
policie Sedlčany Petr Krch 
a dodal: „Platí pravidlo, 

že pokud je někdo s ko-

lem na chodníku, může se 

na něm pohybovat maxi-

málně v rychlosti chodce. 

Kolo tedy může vést. Mno-

hem více potkáváme na ko-

munikacích města skate-

boardisty. Na autobusovém 

nádraží jsme ‚prkýnkáře‘ 

řešili v mnoha případech. 

Snažíme se jim vysvětlit, že 

svoji činnost tady provozo-

vat nemohou, a když nemá-

me reference, že to začnou 

dělat znovu, bereme tuto 

spíše výchovnou věc jako 

uzavřenou. Na druhé straně 

jsme tady už měli případ, že 

po opakovaném používání 

skateboardu na místech, 

která nebyla určena pro ten-

to sport, jsme prkýnko za-

brali a přiložili je ke správ-

nímu řízení jako věc, která 

byla užita pro spáchání pře-

stupku.“ 

Zajímalo nás také, jak 
by městská policie postu-
povala v případě, když 
by kontaktovala dospě-
lého člověka, který pře-
jíždí se svým bicyklem 
travnatou plochu, nebo 
jede po chodníku. „Tohoto 

cyklistu můžeme sankci-

onovat do výše dvou tisíc 

korun. Cyklisté mnohdy 

jezdí i přes plato na náměs-

tí, a problém dostihnout 

tohoto cyklistu je kolikrát 

v tom, že než otočíme auto, 

je pryč. Určitě na ně nepo-

řádáme honičky s majáky, 

protože bychom ohrozili 

ostatní chodce. Tyto pře-

stupky řešíme spíše v rám-

ci pěších pochůzkových 

služeb,“ doplnil Petr Krch.
David Myslikovjan

9,363 mil. Kč včetně DPH.
Díky použití moder-

ních LED zdrojů světla 
a jejich možnému na-
stavování by mělo dojít 
k úspoře 85 % elektrické 
energie. Výše úspory 
má vazbu i na výši po-
skytnuté dotace v rámci 
výzvy, která je součástí 
Národního plánu obno-
vy Ministerstva životního 
prostředí. Cílem dotace 
je podpořit města a obce 
ve  s n a z e  d o s á h n o u t 
energet i ckých  úspor. 
Současně jde o zkvalit-
nění veřejného osvětlení, 
které zajistí bezpečnější 
a zdravější životní pro-
středí díky nižší spotřebě 

Nová světla uspoří osmdesát pět procent elektrické energie
energie i snížení světel-
ného znečištění. Dotace 
představuje třicet tisíc ko-
run za každou ušetřenou 
MWh elektrické energie. 

„Ročně to je až čtyři milió-

ny korun pro menší města 

a obce do deseti tisíc oby-

vatel. O podporu lze žádat 

opakovaně, maximálně 

však jedenkrát za rok,“ 
doplnil starosta Janeček. 

Z přidělené dotace mo-
hou příjemci hradit veške-
ré způsobilé výdaje, mezi 
které nově patří také roz-
šíření soustavy veřejného 
osvětlení o konstrukční 
prvky a řídící systémy, 
které přinášejí další úspo-
ry energie. Pro akci je 
v Sedlčanech rezervová-
no 3 934 500 Kč, tedy těs-
ně pod hranicí maximální 
podpory.

Sedlčany se součas-
ně připravují na druhou 
etapu výměny veřejného 
osvětlení, kdy by mělo 
být úsporným LED osvět-
lením dovybaveno celé 
město. Na začátku dubna 

rada města rozhodla o ad-
ministrátorovi druhé eta-
py. Jedná se o společnost 
Zero Emission Consul-
ting. Ta v rámci veřejné 
zakázky malého rozsa-
hu nabídla za 137 940 Kč 
včetně DPH zpracování 
projektu, žádosti o dota-
ci, administraci zadáva-
cího řízení a další práce 
spojené s uskutečněním 
záměru. 

Rekonstrukce veřejné-
ho osvětlení bude nyní 
provedena pouze na území 
města bez přilehlých osad. 
Obnova a doplnění svítidel 
v osadách by se mělo řešit 
z demontovaných zdrojů 
osvětlení ve městě.

Blanka Vilasová

Na podporu sportu radnice letos 
vyčlenila 1,4 milionu korun

Pokud se někdo pohybuje 
s kolem na chodníku, 
platí pravidlo, že je může 
maximálně vést, říká velitel 
městské policie Petr Krch

Dosavadní veřejné osvětlení v Sedlčanech

Jedním ze spolků je také rugbyový klub Sedlčany, který vychovává 
nové hráče.

V sobotu 20. dubna tomu bylo 
39 let, co nás navždy opustila 

paní učitelka 

Růžena SenftováRůžena Senftová 
z Křečovic.

Stále vzpomíná syn Jarda s rodinou.

Dokončení ze strany 1
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ven. Na místě spolupracuje-

me s ZZS SČK a Policií ČR.“

Anežka Kučerová se 
na první plavání velmi těšila. 
„Každý den se mě ptala, ko-

likrát se vyspí a už pojedou. 

Ten den nemohla ani dospat 

a pořád ráno říkala, ať už jde-

me do školy. Po autobusové 

nehodě zatím nebyl den, kdy 

by o ní nemluvila. Když jsem 

dorazila domů, s úlevou jsem 

zjistila, že je opravdu v po-

řádku. Byla celkem i v dobré 

náladě. To ovšem bylo zapří-

činěno i tím, že u sebe měla 

svou kamarádku, spolužač-

ku, která s ní také autobusem 

cestovala,“ vypráví její ma-
minka Kristýna.

Po kamarádčině odpo-
ledním odjezdu se to ale 
změnilo, situace na Anežku 
dolehla. „Stále mi opakovala, 

že se moc bála, že se nedosta-

ne ven a že jí je moc líto, že 

na plavání nedojeli. Že s nimi 

pan řidič nejel opatrně. Nejvíc 

se bála o svou paní učitelku, 

protože viděla, jak je v sa-

nitce a jak omdlela. Abych ji 

nějak uklidnila, napsala jsem 

na společnou skupinu naší 

třídy, kam za chvíli paní uči-

telka Gábina Falcová napsala 

krásný uklidňující vzkaz. Ten 

určitě moc potěšil nejen Anež-

ku. Druhý den, tedy v pátek, 

dokonce Anežka chtěla paní 

učitelce zavolat, a tak spolu 

hezky mluvily. Anežka záro-

veň moc hezky mluvila o ha-

sičích, kteří se je snažili rozve-

selit, přivést na jiné myšlenky. 

Dali jim i plyšáky,“ popisuje 
Kristýna Kučerová. „Vůbec 

nevím, jak bude reagovat 

ve chvíli, kdy bude nastupo-

vat se školou do autobusu 

v budoucnu, ale doufám, že 

strach a pocity z tohoto zážit-

ku překoná,“ dodává.
Obě učitelky základní ško-

ly, jak Gabriela Falcová, tak 
Markéta Sedláčková, letěly 
po nárazu autobusu smě-
rem k čelnímu sklu. Gabrie-
la měla při tom hlavu dolů. 
Praštila se do zad a do hlavy. 
Kudy se dostaly ven, neví. 

„Těch prvních pár sekund, 

kdy jsme viděly plačící děti 

v autobusu a nevěděly jsme, 

Na plavání dublovické děti nedojely
jak se k nim dostaneme, bylo 

nejhorších. Naštěstí vevnitř 

zůstaly dvě učitelky ze školky, 

takže tam děti nebyly samy,“ 

vzpomíná Falcová na čtvr-
teční ráno. „Chceme moc po-

děkovat panu Krůtovi, který 

přiběhl a byl hned ochotný 

pomoci. Markétu napadlo, 

zda by se tam nedalo vlézt 

horním okénkem. V tu chvíli 

už tam byli další lidé, kteří po-

máhali venku. Děti, které chla-

pi vyndali, jsme si braly k sobě 

a chlácholily je. Rodičům jsme 

poslaly zprávu, že jsou v po-

řádku. Některé odvezly zá-

chranky do nemocnice. Mar-

kétu bolela noha, tak ji naložili 

také. Pak se mi udělalo špatně. 

Mám nízký tlak a navíc jsem 

byla v šoku, takže jsem zko-

labovala. Dali mi kapačku 

a odvezli, aby mi vyšetřili i tu 

hlavu. Doma jsem byla ve dvě 

hodiny odpoledne a z ne-

mocnice jsem jela poslední,“ 
vypráví. Pochvaluje si celou 
organizaci zásahu: „Bylo tam 

hodně lidí, kteří pomáhali, ne-

jen IZS. Všichni se chovali pro-

fesionálně. To je obdivuhodné. 

I rodiče, kteří tam měli děti, 

neplašili a pomáhali,“ říká 
s vděčností a dodává: „Jsem 

moc ráda, že i v téhle době si 

dokážou lidi pomáhat.“

Na pondělí svolala ško-
la schůzku s rodiči s cílem 
domluvit, zda budou v pla-
veckém kurzu pokračovat: 
„Já jsem pro, aby se to letos 

vynechalo. Autobus ale stejně 

musíme kvůli dalším akcím 

překonat. Naštěstí to dopadlo 

dobře. Nad námi musel stát 

houf andělů,“ uzavírá učitel-
ka Gabriela Falcová.

Legrace se rychle 
proměnila v noční 
můru

Spolu se zmíněnými muži 
byla první u nehody další 
z maminek, Linda Hošnová. 
„Čekala jsem s dcerou, která 

chodí do první třídy, na pří-

jezd autobusu, kterým měla 

jet do Příbrami na plavání. 

Autobus měl zhruba dvacet 

minut zpoždění a doslova při-

letěl ke škole. V tu chvíli jsem 

si z toho dělala ještě srandu, 

že takovým stylem jízdy bu-

dou děti v Příbrami za de-

set minut a plavání krásně 

stihnou,“ popsala okamžiky 
před nehodou.

Děti nastoupily, ona za-
mávala své dceři Elišce, šla 
do auta a vyjela do práce. 
„Když jsem ale projížděla uli-

cí u hřiště, už jsem zahlédla 

nabouraný autobus. Byl to ten 

autobus, do kterého před dvě-

ma minutami nastoupily naše 

děti. V té chvíli by se ve mě 

krve nedořezal. Autobus mu-

sel jet velmi rychle, jelikož 

vzdálenost k místu, kde se ne-

hoda stala, byla jak moje tak 

dětí stejná a když já jsem byla 

od nehody zhruba sto metrů, 

autobus už byl na boku. Paní 

učitelky již krátce po výjezdu 

řidiče poprosily, zda by mohl 

jet pomaleji,“ pokračuje.
Vyběhla z auta a běžela 

k nim. „Venku seděly na zemi 

zraněné dvě paní učitelky ze 

základní školy a s nimi tam 

stál řidič autobusu, který se 

k mému podivu usmíval. Jak 

se postupně dozvídám, tak 

na tohoto řidiče si stěžuje kde 

kdo. Je arogantní a rychlá 

jízda u něj není neobvyklá. 

Než jsem se nadála, byl u au-

tobusu můj známý Petr Krůta 

a jeho kamarád, který do pří-

jezdu hasičů vyndal střešním 

oknem skoro všechny děti, 

které v autobuse bezmocně 

plakaly a bály se. Strašný po-

cit, když koukáte na své dítě 

přes zatmavené sklo autobu-

su a nevíte, zda je v pořádku. 

Několik dětí, včetně paní uči-

telek bylo převezeno do pří-

bramské nemocnice,“ popsa-
la neobvyklý zážitek.

„Kolem místa nehody jez-

dím denně a myslím, že nikdy 

nezapomenu, co se zde stalo. 

Při každém výletu dětí budu 

trnout, aby se opět něco nesta-

lo. Pokud tedy své dítě do au-

tobusu ještě vůbec někdy do-

stanu. Doufám, že tento řidič 

si už nikdy za volant nesedne. 

Jsem si totiž víc než jistá, že 

jízdu s dětmi nepřizpůsobil 

tak, aby byla bezpečná,“ kon-
statuje Linda Hošnová.

Postupně se u nehody 
sjížděli vyděšení a uplakaní 
rodiče. Linda je podle svých 
slov moc ráda, že byla u ne-

hody první. „Nedovedu si 

představit, že by mi volali 

do práce, že autobus s dět-

mi naboural. I takto to bylo 

ohromně stresující,“ uzavírá 
své vyprávění.

Zachránce 
vzpomíná 
na čtvrteční 
dopoledne se 
slzami v očích

A jak na celou situaci 
vzpomíná sám Petr Krůta? 
„Přece je tam nenechám. 

Každopádně příběh, trauma 

a vzpomínky budu mít větší 

než ty děti. Tolik zoufalých 

pohledů a tolik potřeby pomo-

ci jsem v životě nezažil. Dřel 

jsem, až jsem sám málem zko-

laboval. Jen moje hlava ví, co 

to všechno vlastně obnášelo,“ 
stálo ve zprávě, kterou nám 
poskytla jedna z maminek.

On sám nám celou situaci 
popsal takto: „Šéf nás poslal 

do Dublovic pro plyn. Jakožto 

řidič naší fi rmy často pro něco 

jezdím, ale na tuhle cestu 

s kolegou nikdy nezapome-

neme. Při příjezdu k prodejně 

plynů v Dublovicích se nám 

naskytl nečekaný pohled, 

a to autobus na boku. V první 

chvíli jsem myslel, že tam je 

už déle a že z něj vystoupilo 

pár cestujících. Optal sem se 

tedy skupinky čumilů, kteří 

událost sledovali ze strany 

od hřiště, načež mi bylo řeče-

no, že nic neví. Rozběhl jsem 

se tedy přes silnici k havaro-

vanému autobusu, kolega 

Lukáš Šimek mi byl v patách 

a v tom nastal šok. Zoufalá 

paní učitelka mě téměř na ko-

lenou prosila, že v autobuse 

je asi čtyřicet plakajících dětí, 

kteří se nemohou dostat ven. 

V první řadě mě napadlo 

vykopnout poškozené čelní 

okno, ale uvědomil jsem si 

během vteřiny, že to nebude 

snadné, a vláčet děti přes roz-

bité okno by taky asi nebylo 

úplně bezpečné. Naštěstí paní 

učitelka měla bezvadný ná-

pad zkusit to střechou. Okou-

kl jsem tedy situaci a hned 

jsem si povšiml střešních 

nouzových východů a páky, 

táhla, která je odjišťovala. Vy-

bral jsem tedy jeden z otvorů, 

otevřel ho, a ne zrovna snad-

no se dostal dovnitř. Na to, co 

jsem tam uviděl, nadosmrti 

nezapomenu. Asi čtyřicet pla-

kajících dětí, které ani nevědě-

ly, jak se v takto nakloněném 

autobuse pohybovat. A ten 

jejich vyděšený výraz. No hrů-

za! Ale potěšilo mě, že první, 

co jsem slyšel krom pláče, 

bylo čáááu od syna našeho 

šéfa. Ten byl již kontaktován 

kolegou a dorazil na místo 

během pár vteřin. Okamžitě 

jsem jeho a ostatní děti za-

čal vyndávat oním otvorem 

ven a kolega si je z venku 

přebíral. Chtěl bych pochválit 

všechny děti, že ani trochu ne-

panikařily a neblokovaly se 

vyproštění. Naprosto ukázně-

ně jeden po druhém ke mně 

přistupovaly k vyzvednutí. 

Naprostá dokonalost. Když se 

nám podařilo dostat všechny 

děti ven, tak jsme začali vy-

ndávat i bundičky a pitíčka, 

aby děti netrpěly zimou a žíz-

ní. V tu chvíli už přijížděly prv-

ní složky IZS, které se o děti 

následně postaraly. Když byl 

už autobus prázdný, vylezl 

jsem ven, a dlouhou dobu 

jsem rozdýchával to vysílení. 

Byla to tak vysilující činnost, 

že mi bylo po zbytek dne 

na omdlení a na zvracení. 

Celá ta naše akce trvala tak 

sedm minut, ale v tu chvíli to 

bylo jak hodina. Jelikož jsme 

měli naspěch, tak jsem poli-

cistům sdělil, co vím, předal 

na sebe kontakt a pokračo-

val v cestě pro ten plyn. Sám 

mám desetiletou dceru a vím, 

jak muselo být těm rodičům. 

Moje malá zrovna před ro-

kem jezdila na plavání také. 

Stát se to jí, tak bych se asi 

pos...,“ nedokončil poslední 
slovo vyprávění, při kterém 
mu i v sobotu večer stékaly 
z očí slzy. 

„To byl tak silný okamžik, 

že na to nadosmrti nezapo-

menu,“ dodává s tím, že ně-
které souvislosti mu dochá-
zejí až postupně. Například 
to, že z matematického hle-
diska vyzvedl přibližně tunu 
během asi sedmi minut.

Olga Trachtová 

Hadáčková

Dokončení ze strany 1
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SEDLČANY Sedlčanský po-
bočný spolek Svazu dia-
betiků ČR má v současné 
době devadesát pět členů, 
a většině z nich je sedm-
desát a více let. Ve čtvrtek 
18. dubna se sešlo ve spo-
lečenském sále kulturního 
domu na výroční členské 
schůzi šedesát členů jme-
nované organizace.

Na setkání diabetiků 
byla zvolena nová hos-
podářka, kterou se stala 
Ivana Kolínová, zprávu 
o činnosti spolku za loňský 
rok přednesla místopřed-
sedkyně Květoslava Tru-
helková. Důležité byly také 
informace o nejbližších 
akcích spolku. „Jednalo se 

o plavání v bazénu v Měří-

ně, výletní plavbu parníkem 

a nabídku skupinového 

cvičení sedlčanskou ne-

mocnicí,“ upřesnila před-
sedkyně sedlčanského 
spolku diabetiků Miroslava 
Mandovcová a doplnila. 
„Za sedlčanskou Mediterru 

byla přítomna vrchní fy-

zioterapeutka rehabilitace 

Jana Holanová společně 

s Marií Mrvecovou, které 

nám cvičení přiblížily. Po-

skytnuty byly také informa-

ce o rekondičním a edukač-

ním pobytu, který se bude 

tradičně konat v hotelu 

MAS v Sezimově Ústí, letos 

od 16. do 21. září. Zájemci 

o tuto rekondici, stejně jako 

o cvičení, se na naší schůzi 

už mohli hlásit.“

A také se zájemci mohli 
hlásit na plavbu parníkem, 
která byla naplánovaná 
jako horká novinka, ač-
koliv vedení spolku o ní 
uvažovalo již delší dobu. 
„Původně byla tato akce na-

plánovaná pro čtyřicet lidí, 

a nakonec jich bude přes 

čtyřicet. Myslím si ale, že 

nebude problém, abychom 

vyhověli všem. Plavba bude 

po Slapském jezeře z Měří-

na, kam jezdíme na plavá-

ní,“ připomněla Miroslava 
Mandovcová. 

Na otázku, zda se čtvr-
teční výroční členské schů-
ze sedlčanského pobočné-
ho spolku Svazu diabetiků 
ČR zúčastnili i dlouholetí 
členové, odpověděla, že 
ano. Byla to například Vlas-
ta Sasinová, členka od roku 
1999, a dřívější hospodářka 
Jiřina Šinoglová, která je 
členkou od roku 1996.

David Myslikovjan

Dalším bodem, který 
zastupitelé schválili, byla 
oprava toalet a sprch u tě-
locvičny základní školy. 
Rozpočet města počítá 
s jedním milionem korun, 
za které by se měla zvlád-
nout rekonstrukce v příze-

mí. „Sprchy v patře se po-

užívají velmi málo, takže 

to nehoří,“ vysvětlovala 
ředitelka školy Eva Šedivá, 
proč nejsou v plánu soci-
ální zařízení obou pater. 
Zastupitele zajímalo, proč 
je rekonstrukce napláno-
vána až na konec léta či 
začátek podzimu a je tedy 
pravděpodobné, že zasáh-
ne do školního roku. „Přes 

léto se bude dělat fotovoltai-

ka a dohromady se to dělat 

nemůže,“ vysvětlila mís-
tostarostka Jana Mašková. 
„Do změny času je to ještě 

v pohodě,“ konstatoval za-
stupitel a tělocvikář v jed-
né osobě, Martin Švec.

Zastupitelé také stáli 
před rozhodnutím, zda 
částkou ve výši téměř 
čtvrt milionu budou doto-
vat provoz místní lékárny. 
Ta je totiž za uplynulý rok 
ve velké ztrátě. „Lékárnu 

chceme, tak není co řešit,“ 

konstatovala Marie Hubič-
ková za souhlasného po-
kyvování ostatních. Dopla-
tek ve výši 234 343 Kč byl 
schválen jednomyslně.

Vedení města také pří-
tomné zastupitele i hosty 
seznámilo se záměrem 
na vypracování projektové 
dokumentace a podání žá-
dosti o dotaci na objekt, kte-
rý je ve dvoře za sídlem úřa-
du, zrekonstruovanou tvrzí. 

Vedení města plánuje zřízení 
dětské skupiny

„Pokročili jsme v tom, co udě-

lat s tím dvorem. Aktuálně 

se připravuje studie celého 

prostranství. Bohužel ji zatím 

nemáme, takže vám to nemů-

žeme ukázat. Na studii chce-

me rovnou navázat projek-

tovou dokumentací, protože 

na počátku léta bude vypsaná 

výzva, díky které nás ani ta 

dokumentace nebude nic stát. 

Mohou to být až dva miliony, 

které ale zaplatíme z dotač-

ních prostředků,“ informoval 
přítomné starosta města.

V podkroví by měly 
vzniknout bytové jednotky. 
„V přízemí je jednou z láka-

vých možností vybudování 

dětské skupiny. Dětská sku-

pina je zařízení určené i pro 

děti, které ještě nemůžou 

jít do mateřské školy,“ in-
formuje o záměru Jaroslav 
Kříž. „Řeší se tím nedostatek 

volných míst v mateřských 

školách. My totiž, pokud při-

jmeme do školky dítě mladší 

tří let, musíme snížit její kapa-

citu o dvě místa. To nás tady 

přesně trápí,“ doplňuje vy-
světlení Eva Šedivá. „Mohou 

tam být ale i děti do šesti let,“ 

dodává Jana Mašková. Podle 
starosty je na projektu lákavé 
také to, že na tyto projekty 
jsou dotace až do výše 100 % 
a 25 milionů korun.

„Na prostory pro dětskou 

skupinu by navazovaly pro-

story pro pobočku sedlčan-

ské ZUŠ, která je doposud 

provizorně v odpoledních 

hodinách ve třídách základ-

ní školy,“ pokračuje starosta 
s tím, že pokud část prostoru 
zbyde, bude možné ho vy-
užít ke komerčním účelům. 
Zájem o to vyjádřil místní ve-
terinář, neboť prostory, které 

využívá dosud, jsou pro jeho 
potřeby příliš malé. Proti to-
muto návrhu se ale staví ře-
ditelka školy, které se nelíbí 
sousedství dětské skupiny 
a veterináře. Vedení obce 
nicméně ujišťuje, že toto sou-
sedství nebude tak blízké, 
aby byly děti v ohrožení.

„Pokud se rozhodneme 

pro dětskou skupinu, musí-

me mít stavební rozhodnutí 

do konce roku, abychom 

mohli do konce roku podat 

žádost. Lhůta končí 31. 12. 

Termín dokončení je do 31. 

března 2026. Do tohoto termí-

nu musí být založena dětská 

skupina a připravené prosto-

ry,“ shrnulo časový harmo-
nogram vedení města.

Na dotaz Kristýny Tur-
kové, zda je ve městě vý-
hled na takové množství 
dětí, aby byla naplněna jak 
mateřská škola, tak dětská 
skupina, odpověděla mís-
tostarostka, že minimum 
pro její založení jsou čtyři 
děti a odhadovaný počet je 
kolem deseti.

Obě dotace, jak na dět-
skou skupinu v přízemí, 
tak na byty ve druhém po-
schodí, by běžely souběž-
ně. Na byty by město vyu-
žilo dotaci od Ministerstva 
pro místní rozvoj, která je 
ve výši kolem 35 %. Para-
metry zatím nejsou známé, 
takže ani počet bytů není 
jasný. Rekonstrukce části 
pro komerční využití musí 
být hrazena z vlastních 
zdrojů města. Pro vypraco-
vání projektové dokumen-
tace na dětskou skupinu 
a ZUŠ v přízemí a byty 
v patře se vyslovili všichni 
přítomní zastupitelé.

Pokud šel někdo ze 
zastupitelů nebo hostů 
na jednání s tím, že to 
bude na jednu až dvě ho-
diny, hodně se spletl. Více 
než hodinu totiž zabralo 
vystoupení Jiřího Slád-
ka z fi rmy pro odpadové 
hospodářství. Změně, kte-
rá se ve městě chystá, se 
budeme věnovat v samo-
statném textu v některém 
z příštích čísel.

Olga Trachtová 

Hadáčková

Jiří Sládek při prezentaci návrhu na spolupráci s městem

Diabetici si užijí 
rekondiční pobyt, plavání, 
skupinové cvičení a nově 
i výlet parníkem

Členky výboru sedlčanského spolku diabetiků Zdeňka Pištěková 
(vlevo) a Ivana Kolínová přijímaly přihlášky na plánované akce 
organizace.

Dokončení ze strany 1



Domov seniorů Vojkov 
hledá nové zaměstnance na pozici 

UKLÍZEČKA
Požadavky:

zájem o práci, spolehlivost, ochota, řidičský průkaz sk.B 

Nabízíme: 
pravidelný plat dle tarifních tabulek, po zapracování navíc 
osobní ohodnocení, 2x ročně odměny, příspěvek na stravu, 

příjemné pracovní prostředí

Své nabídky společně s životopisem zasílejte na 
e-mail: weidenthalerova@dd-vojkov.cz 

tel.: 603 525 214, 317 835 186

nabízí volná pracovní místa na pozici

PRACOVNÍK/PRACOVNICE
V SOCIÁLNÍCH SLUŽBÁCH
– hlavní pracovní poměr – nástup možný ihned
– DPP (brigádu) na letní měsíce

Požadujeme: kladný vztah k lidem s mentálním postižením, základní 
znalosti práce na PC

Nabízíme: podnikové stravování, příplatek za směnnost, příplatek 
za přímou soustavnou péči, osobní ohodnocení

Kontakt: Anna Stiborová, tel.: 318 864 122 
nebo email: personalni@domov-nalzovice.cz

Prodám palivové dřevo měkké 950 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 773 770 753 

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 773 770 753.                 56/24 

Prodám plně funkční LCD moni-
tor HP Compaq LA2306x (matný 23"); 
1920x1080 px, Pivot (otáčení na výšku), 
DVI, VGA, Display Port, 2xUSB. Foto mai-
lem. Cena 500 Kč. Tel.: 608 543 848.   57/24 

 Ko u p í m  k a m e n n é  o b r u b n í k y 
10x25x50 cm nebo i jiný rozměr cca 70 bm 
i menší množství. Tel.: 777 073 526.       58/24 

Prodám LCD monitor HP Compaq 
LA2405wg (antirefl exní 24") v perfektním 
stavu; 1920x1200 px, 16:10, pivot (otáčení 
na výšku), VGA, DVI, Display Port, 2x USB, 
Vesa 100x100. Foto mailem. Cena 990 Kč. 
Tel.: 608 543 848.            59/24

Pronajmu gasrsonku Na Severním 

sídlišti v Sedlč. Tel.: 732 949 804.          60/24

Prodám historický šicí stroj Miner-
va, nutná rekonstrukce. Foto mailem. Cena 
490 Kč. Tel.: 608 543 848.           61/24 

 Prodám 4plotýnkový el. sporák, 
60x60x86 cm, ve velmi dobrém stavu, cena 
2 500 Kč. Tel.: 721 401 078.                    62/24 

Pronajmu v Sedlčanech byt 2+kk s lo-
džií po rekonstrukci. Nevybavený. Nájem 
10 000 Kč, služby 2 500 Kč/osoba, elekt-
ro na nájemníka. Kauce 20 000 Kč. Tel.: 
606 465 853.            63/24

Strojírenská 859, Sedlčany    tel.: 739 026 969    sedlcany@nabytekkunc.cz

Kvalitní partnerská 
matrace

bytu dodá nový punc

DYNAMIC 8 990 Kč

Akční cena 7 190 Kč

AKCE – SKLADEM

www.nabytekkunc.cze-shop

ŘÁDKOVÁ INZERCE 
15 Kč/řádek15 Kč/řádek

Tel.: 774 414 225
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park, Blanka Garičová na-

vrhuje revitalizaci parkovi-

ště u hřbitova v Obděnicích 

a s projektem Traily II. eta-

pa přišel Tomáš Měcháček, 

který loňský ročník s prv-

ní etapou trailů vyhrál.“ 
Jeden projekt může mít 
rozpočet minimálně 10 000 
a maximálně 100 000 Kč. 
Návrhy vítězí dle pořadí 
hlasů až do vyčerpání cel-
kové částky 200 000 Kč. 

Děti měly návrhů hod-
ně, zapojilo se jich 39 z 1. 
až 4. třídy. Nápady, které 
splňují podmínky partici-
pativního rozpočtu, byly 
nakonec vybrány čtyři. 
„Prvňák Jirka Kříž by si 

přál basketbalový koš 

na školní zahradu. Další 

z prvňáčků Štěpán Hejl si 

přeje strom na školní za-

hradu. S nápadem a vizí 

pořádné houpačky, kterou 

by děti využily na školní 

zahradě, přišlo hned ně-

kolik žáků z prvního stup-

ně. Mezi nimi jsou i Adam 

Knot, Michael Motrinec, 

Adam Hejra, Viktorie En-

glická, Karolína Singrová, 

Vojtěch Polívka, Štěpán 

Kellner, Ema Prošková 

a Adéla Hejrová. Lucka 

Sirotková by pro změnu 

uvítala ptačí budku do zá-

meckého parku či jinam,“ 
říká místostarostka Vrza-
lová. Jeden dětský pro-

Petrovičtí hlasují 
o návrzích 
v participativním 
rozpočtu

jekt může mít rozpočet 
minimálně 1 000 Kč a ma-
ximálně 50 000 Kč. 

Nyní přichází fáze hla-
sování, a to na webových 
s t ránkách obce  nebo 
osobně v podatelně obec-
ního úřadu a v obecní 
knihovně. Hlasovat bude 
moci každý petrovický 

občan (od 15 let věku) 
a také majitelé rekreač-
ních nemovitostí. Každý 
bude mít dva hlasy, kte-
ré může věnovat dvěma 
různým preferovaným ná-
vrhům. Pro nápady navr-
žené dětmi mohou hlaso-
vat pouze žáci petrovické 
základní školy od 1. do 9. 
ročníku na webových 
stránkách obce nebo 
osobně v obecní knihov-
ně. Každý bude mít taktéž 
dva hlasy. 

Participativní rozpočet 
je s ohledem na objem 
f inančních prostředků 
v kompetenci rady obce. 
Rada obce schvaluje ví-
tězné projekty a zároveň 
je oprávněna po dohodě 
s navrhovatelem schvalo-
vat jakékoliv změny.

Jana Motrincová

rozloučili s panem profe-

sorem Jiřím Pávem,“ uvedl 
na radě starosta Sedlčan 
Ivan Janeček. „K jeho ne-

dožitým devadesátým na-

rozeninám bychom mu rádi 

udělili čestné občanství. 

Pohřeb se konal ve čtvrtek 

11. dubna a o den později 

by se býval dožil devade-

sátky. Zřejmě už na jednom 

z příštích veřejných setká-

ních zastupitelů města by 

mohlo dojít k udělení čest-

ného občanství Sedlčan in 

memoriam Jiřímu Pávovi, 

které by převzaly jeho dce-

ry Jana a Eva.“

Rodina narychlo 
utíkala přes 
Balkán

Účastníkům rozloučení 
s Jiřím Pávem v Příbrami 
Na Hvězdičce v paměti 
dlouho zůstane smuteční 
projev ředitele 2. ZŠ Pro-
pojení Sedlčany Jaroslava 
Nádvorníka, který připo-
mněl jeho život ve všech 
hlavních souvislostech. 
Od narození Jiřího Páva 
v dubnu 1934 v Chustu 
na Podkarpatské Rusi 
do rodiny českosloven-
ského četníka po všechny 
jeho činnosti v různých 
oblastech života Sedlčan, 
a nezapomněl ani na jeho 
nejbližší rodinu a osobní 
vzpomínky na tohoto vý-
jimečně laskavého a mou-
drého člověka. Málokterý 
Sedlčaňák například vě-
děl, že jeho rodiče, Marie 
a Václav pocházeli z Jan-
kova, a že měl tři bratry. 
V souvislosti s událostmi, 
které předcházely 2. svě-
tové válce – s povstáním 
Sičů, rusínských nacio-
nalistů, vpádem Maďarů 
i vyhlášením Slovenské-
ho štátu se stal pobyt pro 
české rodiny na Podkar-
patské Rusi nemyslitelný. 
Slováci ale pro Čechy uza-
vřeli hranice a rodina mu-
sela narychlo utíkat přes 
Balkán. Bez otce, protože 
ten se přesouval s čet-
níky. Neměli dost jídla, 
do pouhých dvou kufrů 

Rada města projednávala možnost 
udělení čestného občanství 
in memoriam Jiřímu Pávovi

se jim toho moc neveš-
lo. Cestovali dobytčáky 
a bratři si na jednotlivých 
zastávkách vydělávali 
zpěvem. Obyčejní lidé jim 
cestou dávali jídlo, větši-
nou chléb a špek. Přes Zá-
hřeb se dostali do Vídně, 
která už byla německá, 
a tam se díky Červené-
mu kříži pořádně najedli. 
Přijeli vlakem do Votic, 
kde už byli na náměstí 
Němci. Rodina se dostala 
do Krásné Hory, kde se 
usadila, a Jiří zde vycho-
dil základní školu.

Na gymnáziu 
studentem 
i pedagogem 

„Jiří Páv se v roce 1953 

stal jedním z prvních absol-

ventů sedlčanského gym-

názia a potom studoval 

na Vyšší pedagogické škole 

v Plzni obor dějepis – ruš-

tina,“ připomněl ve svém 
smutečním projevu Jaro-
slav Nádvorník a dodal: 
„Souběžně na fi lozofi cké 

fakultě absolvoval historii 

a fi lozofi i. V letech 1960–67 

učil na sedlčanské základní 

škole. Působil i v učilišti Ko-

vodružstva i mlékařském, 

pěšky chodil učit k lesákům 

do Třebnic. Svůj profesní 

kantorský život násled-

ně zasvětil sedlčanskému 

gymnáziu. Zde působil tři-

cet let, z toho jednadvacet 

let jako jeho ředitel. Kro-

mě vedení pedagogického 

sboru a vlastního učení 

se zasloužil o výstavbu 

dnešní budovy gymnázia. 

Zároveň po roce 1989 stál 

u rozšíření studijního prou-

du o víceleté gymnázium 

a obchodní akademii. Jiří 

Páv byl ředitelem gymnázia 

v době normalizace, a vím 

od mnohých, kterým pomo-

hl, že nepříjemné věci, kte-

ré se děly, se snažil zmírnit. 

Hlavně podržel ty, kteří si 

jako osmašedesátníci už 

neměli škrtnout a dá se jen 

tušit, jak těžké to měl.“

Celoživotní zájem 
o historii

Jaroslav Nádvorník 

dále připomněl, že Jiří 
Páv práci učitele a ředitele 
propojil už záhy s historií 
Sedlčan a sedlčanského 
regionu. Byl to jeho trvalý 
a celoživotní zájem, ve kte-
rém ač „nesedlčaňák“ se 
postupně stal sedlčan-
ským patriotem s pokor-
ným vnímáním osudu 
městečka jako součástí 
soukolí velkých dějin. Spo-
lečně se svými přáteli 
doplňoval sbírky sedlčan-
ského muzea, ošetřoval je 
a vybudoval jeho expozici 
na Červeném Hrádku. 

„Byl to skromný, oprav-

du skromný člověk, který 

v jednání působil vždy 

empaticky, nenadřazeně 

a velmi důvěryhodně. Pro 

Sedlčany byl nenahraditel-

ný, a není to klišé, ale prav-

divé tvrzení o člověku, kte-

rý nejlépe z nás znal místní 

historii, události, tváře. Měl 

vynikající paměť, jenže ne 

vše stačil předat dál. Mnozí 

z těch, se kterými hovořil, 

už tu dávno nejsou a pa-

měť města se tak stává dě-

ravější. Osobně jsem mu 

velice vděčný za pomoc 

při vzniku knihy Tenkrát 

v Sedlčanech. Vzpomínám 

na desítky hodin, které jsme 

spolu strávili, na jeho drob-

né poznámky psané tuž-

kou. Myslím, že se nepletu, 

když řeknu, že byl jednou 

z nejvýznamnějších osob-

ností našeho města. Už pro-

to, že k němu nalézali cestu 

věřící i ateisté, lidé zprava 

i zleva, lidé z různých spo-

lečenských vrstev, lidé velcí 

i malí. Měl jednoduše jejich 

důvěru. Uměl smiřovat, byl 

lidský. Jsem velmi rád, že 

jsem ho stihl navštívit v ne-

mocnici. Nebyl už v dobré 

kondici, cosi se snažil říct 

a já moc nerozuměl. Jed-

no mi však sdělil a snad se 

nepletu v interpretaci. Zdra-

vou rukou začal ve vzdu-

chu kreslit kruh. Zeptal 

jsem se ho, zda naznačuje, 

že kruh se pomalu uzavírá. 

Odpověděl, že ano,“ uza-
vřel vzpomínání na Jiřího 
Páva Jaroslav Nádvorník.

David Myslikovjan

WANTED
Hledáme mladé lidi, kteří mají 

vztah ke psaní a regionu. Naučíme 

vás základům žurnalistiky a budete 

publikovat v tištěném Sedlčanském 

kraji. Jde o externí spolupráci, kterou 

můžete dělat při své práci či studiu.

www.facebook.com/SedlcanskyKraj

Tel.: 774 414 225Tel.: 774 414 225
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SEDLČANY V sobotní upla-
kané dopoledne se konala 
v centru Petrklíč jarní burza 
oblečení a sportovního vy-
bavení nejen pro děti. „Rády 

pořádáme burzu venku před 

centrem, na čerstvém vzdu-

chu,“ osloví mě na uvítanou 
předsedkyně centra Radka 
Čedíková. „Tentokrát jsme 

ale už více dní před termínem 

konání s kolegyněmi tušily 

špatné počasí, takže jsme se 

na konání uvnitř připravily 

v klidu předem,“ dodává spo-
kojeně.

V obou herních místnos-
tech centra tak s pomocí 
dobrovolnic děvčata z kan-
celáře Petrklíče připravila 
prodejní plochu pro předem 
ohlášené prodejce, a ješ-
tě stačila vytvořit koutek 
k posezení a odpočinku na-
kupujícím. „To je skvělá ko-

loběžka! A opravdu stojí jen 

sto padesát korun?“ reaguje 

nadšeně jedna ze zákaznic 
u stolku v rohu a už vytahu-
je stokorunu z peněženky. 

„Ano, prodávám opravdu 

levně, mohla jsem za kolo-

běžku asi chtít víc peněz. Já 

jsem ale ráda, když zase po-

těší někoho dalšího a smys-

luplně ji předám dál. Nechce 

se mi odkládat či vyhazovat 

ještě funkční a zachovalé 

věci,“ svěřuje se prodejky-

ně po předání koloběžky. 
Sportovní vybavení je jen 

malou částí sortimentu. Jeho 

základ tvoří převážně oble-
čení, od miminek po mamin-
ky. K mání jsou ale i hračky, 
knížky, šperky nebo mód-
ní doplňky. Snad každý 
odchází alespoň s malým 
úlovkem. „Je to v Petrklíči už 

taková tradice, prodejkyně 

i zákazníci se k nám vracejí 

a vlastně mnozí z nich berou 

burzu jako takovou spole-

čenskou událost. Setkají se, 

popovídají si a většinou si 

odnesou domů něco milého 

za pár korun. Já jsem napří-

klad dnes pořídila pro syny 

dvě knížky vtipů,“ kvituje 
předsedkyně s úsměvem. 

Lucie Kakosová

uvádí příkladem a již se vě-
nuje první expozici. 

„Jsme vděční, že v GASK 

dávají prostor i současné tvor-

bě žen,“ sděluje svůj názor 
starším žákům. „Ženy, roz-

hodnou-li se jít touto cestou, 

mívají obvykle svou tvorbu 

oproti mužům ztíženou péčí 

o domácnost, rodinu. Pokud 

trochu sledujete současné vý-

tvarné dění, bývají v naprosté 

většině vystavovanými autory 

muži,“ upozorňuje. Žáci si 

vystavovaná díla mají fotit. 

„Foťte ale jen ta díla, která 

vás skutečně osloví,“ snaží se 
učitelka přimět žáky k chvíli 
usebrání spíše než ke zbrk-
lým úlovkům.

Vzdělávací úlohu plnily 
i další dvě navštívené výsta-
vy. Komentovaná prohlídka 
životního díla surrealisty Jiří-
ho Švankmajera a jeho ženy 

Socha patří do exteriéru, aby nás nutila k zamyšlení
Evy působila na žáky stejně 
silně, jako abstraktní kinetic-
ké sochy i neotřelé šperky 
autora Metronomu na praž-
ské Letné Vratislava Nováka. 

Právě ze druhé jmenova-
né výstavy pak žáci čerpali 
inspiraci rovnou na místě: 
„Tady je silný drát, tenký tvár-

ný drát, plastická hmota, zde 

jsou řezáky a kleště,“ vytahu-
je Diana Sayehová ze dvou 
velkých tašek přivezený 
materiál v dílně galerie. Emo-
tivním vyprávěním se snaží 
žáky naladit na pocity oby-
vatel, jež byli na Sedlčansku 
nuceni opustit své domovy. 
„Zkuste zpracovat návrh pa-

mátníku Lidé bez domova, 

avšak abstraktní formou,“ zní 
úkol pro starší žáky. „Třeba 

některé povedené návrhy 

ukážeme panu starostovi, 

aby se nad nimi zamyslel,“ 
povzbuzuje ke splnění úko-

lu. „Socha patří do exteriéru, 

do veřejného prostoru, aby 

nás nutila k zamyšlení. Uvě-

domte si naše rozlehlé ná-

městí a naopak, kolik soch 

jsme zde potkali jen na pouhé 

cestě z autobusu,“ glosuje.
Zatímco starší žáci tvořili 

symboly opouštění a vyko-
řenění, mladší ze skupiny ze 
stejných materiálů navrho-

vali pomník cestovatele Es-
kymo Welzela. Ten je jim le-
tošním celoročním tématem. 

Skupina žáků v doprovodu 
ředitelky školy Vladimíry 
Křenkové se zaměřila na vý-
robu šperku. 

„Chci na svém památníku 

zakomponovat co nejvíce lidí 

do jednoho sousoší a ukázat, 

jak moc lidí přišlo o své do-

movy,“ vysvětluje Marianna 
Ciganová snažíc se zkrotit 
dráty dle své představy. Její 
kolegyně zase vytvořila sym-
bol cesty a domu obtočené-
ho větrným vírem. „Značí to, 

že dům je zablokovaný, že už 

se tam nemůže člověk vrátit,“ 

vysvětluje svůj záměr os-
mačka. Jedenáctiletá Verča 
Vaňková pracuje na jehlanu 
s postavou Eskyma Welzela. 
„Je to hora,“ nechá se slyšet 
a zaujatě pokračuje v práci.

Na cestě za výtvarným 
poznáním nechyběl ani vý-
klad k historii města anebo 
oddych ve formě rozchodu 
či nákup zajímavostí z galerij-
ního obchůdku. Nabitý celo-
denní program uzavřela při 
nasedání do přistaveného 
autobusu nenadálá věta jed-
né z žákyň: „To byl nejlepší 

den mého života!“ 

Lucie Kakosová

SVATÝ JAN Slyšeli jste 
o době, kdy se místo školy 
chodilo na brigády sbírat 
brambory a zachraňovalo se 
národní hospodářství? Starší 
z nás na to rádi vzpomínají. 
V sedlčanské ZŠ Propojení 
na to jdeme z jiného kon-
ce. Chceme, aby se fyzická 
práce žáků, která také patří 
do života, spojila s něčím 
prospěšným. 

Čtyřicet žáků volitel-
ných předmětů, které jsou 
zaměřené na přírodu (vyu-
čující Štěpánka Kuthanová 
a Drahuška Částková), vy-

jelo za hajným Miroslavem 
Votrubou na Svatý Jan. 
Čekalo je 450 kusů sazenic 
tříletých smrčků, připravená 
paseka s nataženými prováz-
ky, motyky, ochotní lesní děl-
níci a jílovohlinitá lesní půda 
s množstvím kamenů. A taky 
stržené mozoly na rukou 
toho, kdo si nevzal pracovní 
rukavice... Po namáhavé prá-
ci nás čekal opečený buřt, su-
šenka, mazlení s všelijakým 
zvířectvem na polesí, a ještě 
exkurze do lesní školky. Vy-
sadili jsme kousek lesa. 

-propoj-

S bolestí v srdci oznamujeme, 
že 19. dubna nás navždy opustila 

MILUŠE PÁVOVÁ, 
bývalá učitelka na základní škole 

a kronikářka města Sedlčan.

Poslední rozloučení s ní se koná v úterý 30. dubna 

v 11 hodin v obřadní síni Na Hvězdičce v Příbrami.

Koloběžka! Opravdu jen za sto 
padesát?

Ať stromečky rostou

Dokončení ze strany 1



8 strana www.sedlcansky-kraj.czTÉMA

K A M Ý K  N A D  V LTAVO U 

„Jako jste se učili přechá-

zet, když jste byli malí, 

tak teď se musíte naučit, 

jak chodit bezpečně po in-

ternetu,“ přiblížila jeden 
z cílů besedy, kterou 19. 
dubna  v  komuni tn ím 
centru v Kamýku nad Vl-
tavou pořádala základní 
organizace kamýckých 
a velických seniorů, po-
licejní komisařka Monika 
Schindlová.

Nejdř ív se probíra -
ly klasické podvody. Je 
dobré dávat si pozor už 
na to, co kdy kde o kom 
říkáme. Stačí, když pod-
vodník zaslechne třeba 
to, že máte dceru v Praze, 
a on pak přijde a řekne, 
že vám dcera něco posílá. 
Pozvete ho dál… a pak se 
nestačíte divit. Odbornice 
radila nepouštět si domů 
nikoho cizího. Podvodníci 
totiž dokáží zneužít i vaše 
sociální cítění. „Pustíte 

do bytu ‚těhotnou‘, aby 

si odskočila nebo aby se 

mohla napít, jenže ona 

má místo bříška jen polš-

tář, a její úmysly rozhodně 

nejsou poctivé,“ varuje 
Monika Schindlová.

Kdo to slyší, vybaví si 
příběhy svých známých 
a musí dát přednášející 
za pravdu. Opatrnosti 
není nikdy nazbyt. Zlo-
duch vám může zavolat: 
„Dědo, jsem v průšvihu, 

můžeš mi půjčit?“ Řek-
nete: „To jsi ty, Péťo?“ 

Domnělý Péťa vám to od-
souhlasí a dodá, že si pro 
obnos pošle kamaráda. 
Co byste pro vnuka neu-
dělali. Neznámému člově-
ku, údajnému kamarádo-
vi, svěříte celý důchod. 
Takové podvody jsou ale 
přece jen snáze odhalitel-
né než ty na internetu.

A protože řada seniorů 
internet běžně používá, 
dostalo se jim dobrých 
rad. Třeba: Nenechat si 
na počítači trvalé přihláše-
ní, nepřihlašovat se na ve-
řejné wifi  do bankovnictví. 
Stahovat si aktualizace, 
které odstraňují chyby, 
díky kterým si hackeři mo-
hou dostat do systému.

Je dobré vědět, že 
recenze na e-shopech 
ne vždy jsou pravdivé. 
„E-shopy, které neumožňu-

jí platbu na dobírku, jsou 

podezřelé. Pokud na ně 

nemáte ověřitelné refe-

rence, je hazardem platit 

předem. Objednáte si tře-

ba květinu, a přijde vám 

místo ní cihla,“ uvádí ko-

misařka příklady. Je dobré 

prověřit si uvedený kon-

takt – zavolat tam a chtít 

třeba nějaké podrobnosti 

k produktu.

Ukázala také graf, jak 

jde křivka trestných činů 

v kyberprostoru nahoru. 

Objasněnost je však malá, 

podvodníci jsou vždy 

o krok napřed. Na www.

kybertest.cz si lze formou 

hry otestovat, zda byste 

své úspory ochránili. „Do-

poručuji vše řešit hned,“ 
nabádá komisařka. „A vy-

fotit si počítač s podvodný-

mi inzeráty.“

Množí se také podvo-
dy na internetových ba-
zarech. „Prodám kolo,“ 
napíšete na internet, a bě-
hem pár minut se ozve 
podvodník. Řekne vám, 
že o to kolo moc stojí, 
ale bohužel je na dovole-
né, tak abyste na odkazu 
zadali údaje k platební 
kartě, že vám ty peníze 
pošle. Vy to uděláte, a ne-
jenže vám na účtu peníze 
za kolo nepřistanou, ale 
naopak vám ubydou.

Podvodníci se rychle 
učí. Pružně reagují na kro-
ky státních institucí. Napí-
šou vám třeba: „Schválili 
jsme vám příspěvek, klik-
něte sem“, nebo „Vracíme 
vám přeplatek“. Vědí, že 
zabírají také zprávy, že 
jste něco vyhráli.

Kolem svátků si mnoh-
dy nepamatujeme, co 
vše jsme objednali, tak-
že když přijde zpráva, že 
máme na poště balíček, 
docela tomu věříme. 
Ve zprávě se píše, že ho 
za třicet korun na té poš-
tě pozdrží, stačí udělat to 
a to. Třicet korun nikoho 
nezruinuje, ale když pak 
přijdeme o celý účet, to 
už bolí.

Po d vo d n í c i  r ý ž u j í 
i prostřednictvím reklamy 
na zhodnocení kapitálu. 
Slibují, že už brzy hodně 
vyděláme, a zneužívají 
k tomu podobizny a jmé-
na známých osobností, 
jako je Jaromír Jágr. Pak 
přimějí důvěřivce, aby 
si nainstalovali program 
– prý aby viděli, jak se 
jim investice zhodnocuji, 

jak přibývají peníze. Ne, 
to opravdu neuvidíte. 
Uvidíte jen, jak vám pe-
níze ubývají – z vašeho 
účtu. Gauneři totiž zne-
užijí možnosti takzvané-
ho vzdáleného přístupu, 
a pohodlně si odkloní pe-
nízky, kam potřebují.

Komisařka uvedla, že 
podvedeni bývají nejen 
senioři, ale i mladí lidé, 
nejen lidé s nižším vzdě-
láním, ale i vysokoškolá-
ci, ba dokonce i vzdělanci 
ve finančnictví.

Zabírá také schéma ‚fa-
lešný bankéř‘. Ten volá 
většinou v noci, kdy jste 
rozespalí, unavení, aby 
vám to moc nemyslelo. 
Sdělí vám, že byl napa-
den váš účet. Vystraší vás 
a pak se snaží vzbudit 
důvěru, že on je tím, kdo 

vám pomůže. Donutí vás 
peníze vybrat z banko-
matu a vložit je, kam vám 
určí. Protože jste obezřet-
ní, pokoušíte se ověřit čís-
lo. A ejhle, ono opravdu 
patří vaší bance. Jenže 
i tohle už lumpové s vy-
užitím moderní techniky 
dovedou zařídit. Jaká je 
obrana? Spoléhat na to, 
že opravdová banka to-

hle řeší jinak, než aby 
vám volala v noci, chtěla 
po vás v tuto dobu finanč-
ní transakce či vyžado-
vala citlivé údaje. Banky 
většinou neposílají ani 
esemesky – zprávy vám 
posílají rovnou do vašeho 
bankovnictví.

Když vás někdo vy-
zve, abyste na něco klik-
li, vzpomeňte na známé 
Dvakrát měř. Kliknete, 
něco podvodného se na-
instaluje, nebo se zapne 
kamera, a jste sledováni.

Pozor také, když se 
na internetu přihlašujete 
do svého bankovnictví. 
Přes vyhledávače vám 
jako první může vyjet 
odkaz, který při troše 
nepozornosti rozklikne-
te. Může se lišit od toho 
pravého jen o pomlčku. 

Čárka tam, čárka sem – 
a je účet vybílen. Lépe 
je zadat si adresu banky 
přímo. Sledujte také, zda 
je u odkazu ikonka se zá-
mečkem.

Další kategorií jsou 
podvedené vdovy. Ženy 
se dožívají vyššího věku 
než muži, takže v okolí 
spřízněnou duši opačné-
ho pohlaví většinou ne-
naleznou, a tak si povídají 
přes internet. A mnohdy 
se jim ozve přímo idol 
– americký voják, astro-
naut, americký lékař, kte-
rý ve vás konečně našel 
tu pravou. A co teprve 
ta fi gura na fotce! Rád by 
za vámi přijel, bohužel mu 
nefunguje karta. Tak jestli 
prý byste mu neposlala 
nějaké peníze na cestu. 
Důvěřivé ženy prý si na to 
i půjčují! Jednomu takové-
mu ‚lékaři‘ naposílaly cel-
kem čtyři milióny!

Další finta – „zdědil 
jsem firmu, chci se podě-
lit, stačí, když jen zaplatíte 
manipulační poplatek…“

Podvodů je daleko víc, 
ale zkrátím to. Každému 
už je jasné, že je záhodno 
přemýšlet, neklikat všu-
de, kam vám, kdo řekne, 
a počítat s tím, co říkala 
komisařka Monika Schin-
dlová: „Každý pátý člověk 

na internetu se vydává 

za někoho jiného.“

Na besedě ještě stihla 
předat informace ohled-
ně bezpečí na silnicích 
a odpovědět na četné 
otázky. Na závěr rozdala 
zájemcům luštitelský ma-
gazín. Středočeská policie 
totiž hledá a nachází nové 
cesty, jak oslovit širokou 
veřejnost v oblasti pre-
vence. Tajenky poučných 
křížovek a osmisměrek 
připomínají zásady bez-
pečného chování.

Dvě desítky diskutují-
cích seniorů byly dokla-
dem, že podobné besedy 
s preventisty mají smysl. 
Podobně jako tomu bylo 
den před tím v kamýcké 
škole. A že se naplňuje 
známý slogan: „Pomáhat 
a chránit.“

Hanka Synková

Jak se bránit proti podvodům?

Policejní komisařka Monika Schindlová
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REGION V této rubrice přinášíme malý průřez tím, 

o čem jsme psali v Sedlčanském kraji před třiceti 

lety. Dnes vybíráme z šestnáctého čísla roku 1994.

***
Zahájen byl provoz výjezdového stanoviště sedl-

čanské Zdravotnické záchranné služby okresu Pří-
bram. Mělo sloužit občanům v celém regionu Sedlčan-
ska s přesahem do sousedního benešovského okresu 
a umožňovat rychlé zásahy lékařů na místě případu 
ohrožení na zdraví a následnou okamžitou přepravu 
do NsP Sedlčany nebo do Příbrami. 

***
V Počepicích a přilehlých osadách žilo na pět set 

obyvatel, a i zde se rozvíjelo soukromé podnikání: sou-
kromé perníkářství, velkoobchod s použitým textilem, 
výrobce a opravář drobných mechanismů, výrobce 
drobných předmětů ze dřeva, soukromá prodejna, 
soukromé pohostinství, obchod se smíšeným zbožím, 
dvě truhlářství, stavělo se tu pracoviště broušení skla 
a fungovala i soukromá autodoprava. Většina obyvatel 
nacházela pracovní příležitosti v ZOD Vysoký Chlu-
mec nebo v Sedlčanech a okolí.

***
Své okouzlení zdejším krajem popsal známý kame-

raman Jaromír Šofr. Při natáčení fi lmu Farářův konec 
si natolik oblíbil okolí Počepic, že si zde v 70. letech 
pořídil chalupu. „Jezdili jsme po středních Čechách, až 

jsme objevili Počepice. Vesničku ucelenou, sevřenou, 

malebnou, s dominantou kostela, s přívětivými lidmi, 

kteří fandili fi lmu a byli ochotni na něm spolupraco-

vat. Nadto ves obklopovala překrásná krajina. Strávili 

jsme tu šťastné léto osmašedesátého roku. Bohužel na-

pjatá politická situace v zemi tehdy přerostla v okupaci 

Československa. Stalo se tak hned následujícího dne, 

co jsme se s fi lmovým štábem vrátili zpět do Prahy… 

Na procházkách do okolí Počepic jsme si oblíbili zdejší 

krajinu. Svým svérázem mi v mnohém připomíná rod-

né Třebíčsko a tím je mi nejspíš tolik blízká. Lákaly nás 

sem i dnes již zpola zarostlé úvozy, cesty, okouzlující 

obrovské balvany, morény v lesích, remízkách i loukách 

a polích, nádherné výhledy z kopců, které vyhlížejí tak 

nějak zaobleně, jako ty z Ladových obrázků. Tomu vše-

mu jsme nemohli odolat.“

***
Kam chodili Sedlčanští před třiceti lety, kdy do měs-

ta ještě nepronikly velké obchodní řetězce, nejraději 
nakupovat? Dozvěděli jsme se v anketě: „V současné 

době potraviny nakupuji v Limě a oděvy v Rozvoji, pro-

tože je tam dobrý výběr zboží a jsem spokojena i s ob-

sluhou.“ – „Nejraději chodím do potravin v Rozvoji. Zdá 

se mi, že tam mají zboží nejlevnější. V pohodě si tam 

vyberu.“ – „Nakupuji většinou v Rozvoji, ale chodím 

i do Boba, protože konkurence je zdravá a docela s po-

vděkem přijímám jejich nápady se slevami. A mají tam 

výborné ryby.“                -mk-

Kdy se z pupenů stromů 
naplno rozvinou listy? Je 
to u všech stromů stejné? 
Proč některé stromy nej-
dřív kvetou a pak teprve 
mají listy? Proč někte-
ré květiny kvetou velmi 
brzy na jaře a hrozí jim 
tak, že zmrznou? Proč to 
dělají, když je býložravci 
mohou snadno sežrat? 
Proč jsou většinou mírně 
jedovaté? Kolik stupňů 
bude mít voda, když smí-
chám led a vařící vodu? 
Jak filtrují ledviny krev 
na moč? Proč se od sebe 
liší jednotlivé zuby? Jsou 
všechny svaly v našem 
těle závislé na naší vůli? 
Jak pomáhá bránice dý-
chání? 

Ano. A proč? 
Protože se dětem ne-

předkládají hotové po-
znatky, ale musí na ně 
přijít vlastním bádáním. 
Jsou v procesu učení 
aktivní. Učí se objevovat 
a tvořit hypotézy, klást 

otázky. K poznání urči-
té věci se mohou dostat 
různými cestami. Stej-
nou věc můžou zkoumat 
na  různých úrovních 

podle toho, co už o da-
ném problému vědí. 
Hledají souvislosti a pro-
pojení se skutečným 
životem. Mladší se učí 
od starších. Starší pokra-
čují dál a zároveň si, po-
kud pomáhají mladším, 

sami v sobě ujasňují, zda 
problému rozumí. Všich-
ni se učí popisovat svoji 
cestu, zlepšují si komuni-
kační dovednosti, rozvíjí 

kritické myšlení. Najdou 
své silné a slabé strán-
ky. Pokud navíc objevují 
venku, zvyšuje se u nich 
citlivost k přírodě a okol-
nímu prostředí. Ale hlav-
ně: mají z objevování ra-
dost.      Kateřina Ahmad

SEDLČANY Cihelný vrch 
se díky Martinu Čihulovi 
a Sedlčanským technic-
kým službám proměňuje 
do rekreační oddechové 
zóny Sedlčanských. Zdej-
šímu zahradníkovi v jeho 
bohulibé práci občas po-
máhají i žáci ZŠ Propojení.

Při letošním Dni Země 

žáci druhého stupně čistili 
les od náletových dřevin 
a nosili je na jedno místo, 
kde vznikl zajímavý útvar. 
Velká otevřená podkova 
ohrazená přes metr a půl 
vysokým propleteným 
plotem z kmenů, kmínků 
a větví. Jde o výrazný ob-
jekt na kraji lesa, který, jak 

Martin Čihula prozradil, 
ještě není hotový. Má zde 
spolu s ředitelem míst-
ních technických služeb 
a vedoucí školního klubu 
Propojky Hankou Suchou 
ještě nějaké úmysly. Spojit 
úklid s tvorbou landartové-
ho objektu je pozoruhod-
ný počin.   -propoj-

Ž I V O T  V  P O Č E P I C K É  Š K O L E  ( 5 )

Badatelsky orientovaná výuka?

Žáci Propojky úklidem při 
Dni Země pomáhali vytvořit 
zvláštní lesní objekt

Zkoumáme ruměnici pospolnou.

Stalo se před 
30 lety (11)

PLOŠNÁ INZERCE 
od 14 Kč vč. DPH/cm2

Tel.: 774 414 225, E-mail: reklama@sedlcansky-kraj.cz
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KRÁSNÁ HORA NAD VLTA-

VOU Krásnohorská škola 
má od tohoto školního roku 
novou moderní multifunkční 
učebnu přírodopisu. Hned 
vedle ní vznikla z dřívějšího 
kabinetu učebna pro výuku 
fyziky a chemie.

Obě učebny jsou vyba-
veny nejmodernějšími po-
můckami právě pro výuku 
těchto předmětů, což má vý-
uku zatraktivnit a přispět tak 
k většímu zájmu žáků o pří-
rodovědné obory. Marcela 
Kakešová, která na škole tyto 
předměty vyučuje, může de-
monstrovat probíranou látku 
tak, aby ji žáci lépe pochopili 
a zvýšily se jejich praktické 
dovednosti.

Po rekonstrukci a sta-
vebních úpravách prostorů 
byl zakoupen nový náby-
tek a IT vybavení. Vzniklo 
také nové bezbariérové WC 
a pro zajištění bezbariéro-
vosti budovy byl pořízen 
schodolez. Celkové náklady 
se vyšplhaly nad 4,3 miliony 
korun. Z 80 % byly hraze-
ny z dotace, přesto muselo 
město investovat ještě 867 
tisíc korun. Na pomůcky 
padl přibližně jeden milion, 
na rekonstrukci a vybavení 
učebny přírodopisu další 
a na laboratoř asi tři čtvrtě 
milionu. Zbývající částka 
pokryla vybudování zmíně-
né toalety a schodolezu.

Největší změny se 
udály v létě

Stavební část se dělala 
o letních prázdninách 2023, 
konkrétně od druhého čer-
vencového týdne do konce 
srpna. „Je tu nové lino, udě-

laly se nové rozvody elektři-

ny, jsou tu nová světla, která 

žáky neuspávají,“ popisuje 
Eva Šedivá. Do třídy se ale 
tehdy ještě nastěhovaly staré 
lavice a židle a do prosince 
se pracovalo v provizorním 
provozu. Pomůcky byly do-
dány na začátku prosince, 
nábytek byl dodán a na-
montován v předvánočním 
týdnu. Na začátku druhého 
pololetí pracovala Marcela 
Kakešová na roztřídění sta-
rých i nových pomůcek, 
takže nyní jsou třídy již zcela 
funkční.

„Byla to nejstarší třída 

a nejstarší kabinet školy, 

s nejstarším nábytkem. Vět-

šina toho byla stará mini-

málně čtyřicet let. Vybavení 

se už rozpadalo,“ vysvětlu-
je potřebu změn ředitelka 
školy Eva Šedivá. „Byl to 

trošku skanzen. Ale stoly, co 

tu byly, byly pevné, bytelné, 

určené do laboratoří a stá-

le jsou využitelné. Chceme 

je tedy využít do venkovní 

třídy,“ připojuje informaci 
Marcela Kakešová. Ostatní 
nábytek byl podle slov ředi-
telky v podstatě nefunkční.

Pro dokreslení, jak to vy-
padalo, vypráví fyzikářka 
příhodu: „Když jsem tady 

zvonem na čištění odpadů 

ukazovala atmosférický tlak, 

přisála jsem ho na obklady 

a chtěla jsem jim ukázat, jak 

moc to drží, sundala jsem 

celou řadu těch růžových 

dlaždiček. Takže to byl pro 

všechny velký zážitek a pod-

tlak si budou určitě všichni 

pamatovat...“

Obě ženy se shodují 
na tom, že největší dík patří 
místostarostce Janě Maško-
vé, která celou žádost o do-
taci zadministrovala a po-
mohla se zajištěním všeho, 
co byla třeba. „Kdybychom to 

měli dělat sami, tak to nebu-

de, protože na to čas a prostor 

nemáme,“ vysvětluje ředitel-
ka školy. 

„Když vidím možnost zís-

kat peníze na zlepšení a usku-

tečnění čehokoliv v našem 

městě, co dává smysl a bude 

rozumně využito, neváhám 

a pokusím se pro to udělat 

maximum. V případě vybu-

dování přírodovědné učebny 

jsem měla od začátku jasno. 

S vidinou velmi nejistého vý-

sledku jsem akci naplánovala 

tak, aby do přípravy projektu 

kromě časového vypětí zú-

častněných nebyla investová-

na ani koruna, jak to obvykle 

u takových akcí bývá. Pří-

pravu žádosti jsem obstarala 

svépomocí a podklady jsem 

získala ze školy. Takže svým 

způsobem jsme neměli v pří-

padě neúspěchu oč přijít. Zna-

la jsem situaci ve škole a byla 

jsem si naprosto jistá, že Mar-

cela využije vše nové na sto 

procent. I když jsme naráželi 

během přípravy a realizace 

na několik nepříjemných 

komplikací, na začátku to do-

konce vypadalo, že z celého 

úsilí nás všech nic nebude, na-

konec se to podařilo. Věřím, 

že tahle veliká investice má 

opravdu smysl i do dalších 

mnoha let,“ vysvětluje svoji 
motivaci místostarostka.

„Marcela opravdu s těmi 

dětmi pracuje, pomůcky vy-

užívá. Takže dostala volnou 

ruku ve výběru bez striktní-

ho fi nančního stropu,“ říká 
Eva Šedivá s tím, že město 
podávalo žádost, ale pod-
klady připravovala škola. 
První varianta návrhu byla 
hotová už předloni, ale žá-
dostí bylo tehdy hodně, 
a navíc se změnily pod-
mínky a bylo třeba se jim 
přizpůsobit. „Když už se to 

mělo jen zadat do systému, 

tak se ten systém zabloko-

val,“ vzpomíná Eva Šedivá 
na peripetie, které prováze-
ly počátky celé akce.

K úpravám žádosti pak 
muselo dojít ještě jednou. 
„Byli jsme moc konkrétní, 

a to se ukázalo jako problém. 

Původně jsem měla vypsané 

i přesné rozměry. Ale stačilo 

všude doplnit slovo přibliž-

ně,“ vypráví Marcela Kake-
šová. 

Pomůcky jsou 
drahé

Podle ředitelky školy ne-
byl výběr pomůcek vůbec 
jednoduchý, protože u ně-
kterých dodavatelů pochy-
bovali o kvalitě. Všichni 
věděli, že pomůcky jsou 
drahé. Ale chtěli pořídit 
nové a obnovit některé 
starší. „Objednávali jsme 

třeba tellurium nebo sady 

na optiku a další pomůcky 

s atestem pro školství, je-

jichž ceny se pohybují v de-

setitisících,“ říká Marcela 
Kakešová. „Tyhle sady tady 

sice byly, ale čtyřicet a více 

let staré, možná jsme se 

na nich učili už my,“ dopl-
ňuje ředitelka školy.

Velkou radost má Marce-
la Kakešová z badatelských 
batůžků: „Jsou připravené 

na bezobratlé suchozemské, 

bezobratlé vodní, dendrolo-

gické a další. Jsou tu lupy, 

určovací klíče, desky, plank-

tonka. Ve většině těch batůž-

ků je toho i víc než jen pro 

tu danou skupinu živočichů 

nebo rostlin,“ ukazuje.
Podmínkou pro získá-

ní dotace bylo, že musí jít 
o dvě třídy. Což se tady více 
než hodilo. V učebně fyzi-
ky a chemie, která vznikla 
v místech dřívějšího kabi-
netu, je sice málo míst pro 
žáky, ale zdejší škola nemá 
tak početné třídy, aby se sem 
po rozdělení na skupiny žáci 
nevešli. „Je fajn, že když by-

chom dělali nějaké kompliko-

vanější věci, tak tady mohou 

zůstat rozpracované do další 

hodiny a nebudou nikomu 

překážet,“ pochvaluje si roz-
vržení obou učeben Marcela 
Kakešová.

„Je tu voda, elektřina, do-

konce mám konečně střídavý 

proud! Jsem úplně nadšená. 

Konečně nemusím trafo jen 

popisovat, jak asi funguje. 

Teď opravdu budou měnit 

hodnoty napětí,“ pochvaluje 
si spokojeně učitelka odbor-
ných předmětů. Přesto se 
našlo pár původních věcí, se 
kterými se odmítla rozloučit: 
„Mám tady uloženky s protek-

torátními razítky i pomůcku 

z 19. století,“ nechává nahléd-
nout pod pokličku svých sr-
dečních záležitostí.

Staršími pomůckami, 
které jsou i nadále velmi 
dobře využitelné a nebylo 
tedy třeba pořizovat nové, 
jsou například vzorky hor-
nin. „Já jsem tak pečlivě 

likvidovala vše nepotřebné, 

až mám volné police. Takže 

sem nastěhuji i něco ze sta-

rého kabinetu přírodopisu, 

kde jsou krabice s horninami 

a nerosty na skříních a práší 

se do nich,“ ukazuje Marce-
la Kakešová volné police 
v nových skříňkách. Ty mají 
v učebně přírodopisu kom-
binaci dřeva a zelené barvy 
a v učebně fyziky a chemie 
jsou šedo žluté. Na těch, 
do kterých smí pouze peda-
gogové, jsou zámky. Naopak 
třeba knihy jsou dětem vol-
ně k dispozici.

Nové je i digitální 
vybavení

V této třídě byla posled-
ní obyčejná černá tabule. 
„Ve všech třídách máme ně-

jaké zobrazovací zařízení, 

ale tady bylo jenom plátno. 

Teď je tady dvojice bílých 

tabulí, nejmodernější velká 

dotyková obrazovka, vizu-

alizér a notebook. Také tu 

máme šest nových iPadů, 

které jsou pořád k dispozici 

přímo v těchto učebnách. 

Pro použití v jiných třídách 

máme jiné,“ ukazuje sou-
stavu tabulí ředitelka školy 
a dodává, že wifi  signál je 
tu natolik silný, že není pro-
blém, aby všichni žáci pra-
covali najednou na svých 
digitálních zařízeních.

Pořizovací cena ji podle 
vlastních slov zarazila u sto-
lu pro vyučující a linky, kte-
rá v těchto učebnách nesmí 
chybět. „Protože jde o výuku 

přírodovědných předmětů, 

musí to mít speciální povr-

chy, bez dělení,“ říká s tím, že 
doufá, že to o to více dalších 
let vydrží.

I když jsou obě s vý-
sledkem rekonstrukce moc 
spokojené, přece jen se 
najde něco, co by si před-
stavovaly jinak: „Abychom 

se tu vešli všichni, včetně 

spojených tříd, nedají se 

ty lavice poskládat jinak,“ 

poukazuje ředitelka na po-
stavení lavic v řadách vy-
hovující spíše frontální vý-
uce, která tady ale probíhá 
v menšině. „Mívala jsem 

tady účko nebo hnízda. Ta 

tedy i teď vytvoříme rych-

le, ale účko, na které jsem 

byla zvyklá, nevytvoříme,“ 
dodává Marcela Kakešová. 
Obě se ale shodují, že čas 
ukáže, jaké rozvržení bude 
nejvhodnější a zda se to dá 
ještě změnit.

A z čeho mají naopak ra-
dost největší? „Celkově z té 

třídy, z toho prostoru, z toho, 

že to dětem voní. Jsem za to 

vděčná. Dotyková obrazov-

ka je skvělá, laboratoř je 

skvělá, ze soustavy tabulí 

jsem nadšená. I když jsem 

se i předtím snažila, dávali 

jsme sem spoustu plakátů, 

malovali jsme na stěny, stej-

ně měly děti pocit, že jsou 

ve starém,“ říká Marcela 
Kakešová, třídní letošního 
devátého ročníku. U těch už 
hledá motivaci k učení těž-
ko, a to i přesto, že využívají 
zcela novou učebnu s no-
vým vybavením. „Ale byli 

spokojení, že se toho dočkali. 

A u těch menších dětí od čtvr-

tého do osmého ročníku to 

funguje hezky,“ uzavírá.
Olga Trachtová 

Hadáčková

Baví to mě i děti, říká Marcela Kakešová o práci v nových učebnách
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P E T R OV I C E  V  o b e c n í 
knihovně v Petrovicích je 
až do konce května k vi-
dění výstava milevského 
fotografa Martina Himla, 
která přináší fotografi e za-
chycující oslavu padesáti 
let na hudební scéně v re-

gionu populární rockové 
kapely Fantom, která zau-
jala minimálně dvě genera-
ce. Přes četné změny v se-
stavách skupina existuje 
dodnes, ale nehraje v ní 
žádný z původních členů.

Jana Motrincová

SEDLČANY V první polovi-
ně dubna navštívila město 
skupina historiků, studentů 
a pedagogů z brněnské Ma-
sarykovy univerzity společ-

ně se zástupci vysídlených 
obcí na Vyškovsku. Tato 
oblast byla za protektorátu 
druhým největším vysídle-
ným územím po Sedlčan-
sku a Neveklovsku.

Nevšední 
a výjimečný 
zážitek 

Výpravu z Moravy vedla 
historička, kurátorka v his-
torickém oddělení Morav-
ského zemského muzea 
Dana Vedra, která uvedla: 
„Cíl exkurze – studium kul-

turní paměti, regionální 

identity a jejich reprezen-

taci v sídlech a v krajině, 

důsledky zvláštních zásahů 

do území včetně přesunů 

obyvatelstva, likvidace či 

obnovy sídelních struktur, se 

podařilo naplnit zcela. Cílo-

vá oblast byla z tohoto hle-

diska velmi bohatá. Účast-

níci exkurze měli možnost 

poznat nejen krajinu a její 

pohnutou historii, ale také 

i práci místních odborníků, 

kteří se nezištně a ochotně 

podílí na jejím vytváření. 

Svou činností a výzkumem 

prohlubují poznatky k da-

ným tématům, které poté 

dále formou publikační či 

prezentační činnosti před-

stavují veřejnosti. ,Historic-

ky první exkurze historiků 

z Moravy´, jak nás nazval 

místní tisk, ve zdejším regi-

onu zapůsobila na místní 

představitele jednotlivých 

obcí i měst, kteří mají ke své-

mu domovu hluboký a vřelý 

vztah. Pro studenty, vyuču-

jící i externí účastníky ex-

kurze se jednalo o nevšední 

a výjimečný zážitek. Studen-

ti se seznámili s opomíje-

nými a v mnoha případech 

zcela neznámými tématy 

našich moderních dějin.“

Program 
byl zahájen 
na Konopišti

Exkurze byla zaháje-
na prohlídkou podzámčí 
Konopiště, kde hosty pro-
váděl sedlčanský historik 
Tomáš Zouzal z Ústavu 
pro studium totalitních re-
žimů, který se vojenskému 
cvičišti waffen-SS Böhmen 
dlouhodobě věnuje. Na Ko-
nopišti se výprava dozvě-
děla základní informace 
o vzniku a fungování tohoto 
cvičiště, a také si prohlédla 
několik míst paměti, včetně 
památníku, jenž je věno-
vaný americkým pilotům, 
kteří byli na sklonku války 
v těchto místech vězněni 
a popraveni. 

Následovala prohlídka 
několika vysídlených ves-
nic. V Netvořicích pokra-
čovala exkurze v místním 
muzeu, v němž byla loni 
otevřena nová expozice vě-
nující se vysídlení Benešov-
ska, Sedlčanska a Neveklov-
ska. Program prvního dne 
byl ukončen v Jílovém 
u Prahy. Druhý den zavítala 

skupina do Hradištka, kde 
v době působení cvičiště 
waffen-SS Böhmen fungo-
val koncentrační tábor. 
Následovala komentovaná 

prohlídka Neveklova, a třetí 
den byl věnován Příbram-
sku a Brdům. 

Závěr 
v Sedlčanech 
a ve Vrchotových 
Janovicích

Večerní program se pře-
sunul do Sedlčan, kde měla 
v městském muzeu Dana 
Vedra přednášku o nuce-
ných migracích na Drahan-
ské vrchovině na Moravě. 
Po přednášce, která byla 
určena i veřejnosti, násle-
dovala plodná diskuse. 
Po ofi ciálních zdravicích 
se starostou Sedlčan Iva-
nem Janečkem a ředitelem 
sedlčanského městského 
muzea Davidem Hrochem 
následoval společenský ve-
čer, při němž došlo ke sdíle-
ní poznatků z předchozích 
dní a navázání kontaktů 
s jednotlivými odborníky. 

Další den byl věnován 
otázce šlechtických sídel 
ve 20. století a jejich roli 
v Československu. Po ko-
mentované prohlídce zám-
ku Vrchotovy Janovice 
následovala procházka 
po naučné stezce Po sto-
pách Sidonie Nádherné, 
výrazné osobnosti nejen 
místních, ale i českosloven-
ských dějin.

David Myslikovjan

Cíle exkurze Moravanů se 
podařilo zcela naplnit

S hosty z Moravy se setkali ředitel sedlčanského městského muzea David Hroch (první zleva), starosta 
Sedlčan Ivan Janeček a sedlčanský historik Tomáš Zouzal (druhý a první zprava).

Rockové legendy jsou 
v knihovně

Život na faře probudil 
fi lmový workshop

Fara v Obděnicích odstartovala společenský život fi lmovým 
workshopem.

OBDĚNICE Celodenní pro-
gram s fi lmovým režisérem 
Janem Chramostou, který 
se konal na faře v Obdě-
nicích v sobotu 20. dub-
na, poskytl jeho mladým 
účastníkům příležitost na-
učit se, jak napsat krátký 
příběh a poté ho ztvárnit 
na fi lmovém plátně. Dopo-
ledne bylo věnováno teo-
retickým základům fi lmař-
ského umění, kde se větší 
děti dozvěděly o scénáři, 
režii a dalších klíčových 
aspektech tvorby fi lmu. 
V praktické odpolední fázi 
měly možnost získat zkuše-
nosti při natáčení a fi nální 
úpravě díla. 

„Workshop na faře se 

opravdu vyvedl. Šlo o prv-

ní zde organizovanou akci, 

které se zúčastnilo jedenáct 

dětí ve věku od jedenácti 

do třinácti let,“ říká Blanka 
Garičová ze spolku Za roz-
voj Obděnic, který byl or-
ganizátorem workshopu 
společně s obcí Petrovice. 
„Odpoledne se děti roz-

dělily do skupin a podle 

zadání měly za úkol fotit 

různé scény a kompozi-

ce. Myslím, že je hodně 

inspirovaly prostory fary. 

Musím říct, že fotky, které 

na faře vznikly, jsou úžas-

né a nyní přemýšlíme, kde 

je vystavit. Pro zpestření 

si děti vyzkoušely i virtu-

ální realitu, kde viděly, že 

správná kompozice je důle-

žitá i ve hrách. S režisérem 

Honzou Chramostou jsme 

se domluvili na pokračová-

ní dalšího workshopu pro 

děti, ale i pro nás dospělé,“ 
dodává Garičová.

Jan Chramosta je režisér, 
zkušený scenárista a kre-
ativní producent působící 
v Praze. V reklamním žán-
ru tvoří reklamy s humor-
ným či dramatickým dějem 
a s důrazem na stylizované 
fi lmové vyprávění. Založil 
fi lmovou společnost Popo-
jedem! Production, která 
propojila studenty FAMO, 
FAMU, HAMU a DAMU, 
a jež se specializuje na vý-
robu krátkých hraných 
fi lmů. I přesto, že se Chra-
mosta věnuje především 
reklamní a videoklipové 
režii, každoročně v rámci 
působení v tvůrčí skupině 
Popojedem! natočí několik 
krátkých fi lmů. V roce 2016 
vyhrál na celosvětovém fi -
nále soutěže Filmapalooza 
48 Hour Film Project cenu 
za nejlepší režii a 2. nejlepší 
fi lm festivalu.

Jana Motrincová
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Sedlčany – Pohoda club
26. 4. Refew

koncert českého rappera; 

21:00

4. 5. Znouzectnost/RV4

koncert punkové kapely 

Znouzectnost a místní 

kapely RV4; 21:00

 Sedlec-Prčice – náměstí 
v Sedlci
27. 4. 75 skladeb k výročí 

založení ZUŠ a Brány 

památek dokořán

koncert žáků a učitelů ZUŠ 

Sedlec-Prčice k 75. výročí 

založení; 9:00

 Sedlčany – kult. dům
29. 4. Trio Cimbalom

zajímavý koncert v prove-

dení dámského hudebního 

seskupení Trio Cimbalom; 

19:30

2. 5. Adéla Bohadlo

koncert spojený se křtem 

nové desky mladé zpěvač-

ky Adéla Bohadlo s kape-

lou; 19:30

7. 5. Sedlčanská vonička

tradiční jarní koncert 

místních pěveckých sborů; 

18:00

 VÝSTAVY

 Sedlčany – kult. dům
Obrazy – klíč k duši

výstava obrazů Františky 

Janečkové; do 8. 5.

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury ve sklep-

ním prostoru

Eliška Junková

výstava věnovaná feno-

menální české závodnici 

ve vozech Bugatti; vernisáž 

25. 4. v 18:00

 Petrovice – vestibul OÚ
26. 4. Krajinou Sedlčan-

ska

výstava krajinářských 

fotografi í Milana Dlouhého; 

16:00

 Sedlčany – knihovna
Artechvilky

výstava tvorby Lenky Feld-

steinové; do 30. 4.

 Hrachov – Ochrana 
fauny ČR
NE! v přírodě

výstava jako součást 

kampaně proti nevhodné-

mu chování lidí v přírodě; 

do 26. 4.

 Drážkov – Váchův špej-
char
Textury času

výstava olejomaleb Seana 

McAloruma; vernisáž 4. 5. 

v 18:00, výstava do 30. 6.

 Petrovice – Obecní 
knihovna
Fantom 50 let

výstava fotografi í z oslavy 

50 let milevské rockové 

legendy Fantom; do 31. 5.

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – muzeum
Česká vrcholná gotika 

v modelech

výstava studentů programu 

Architektura a stavitelství 

na ČVUT v Praze; do 9. 6.

 Votice – klášter
Tváře, jak je neznáme

výstava fotografi í známých 

osobností z pohledu Štěpá-

na Luťanského; do 12. 6.

Říše divů

výstava výtvarné tvorby 

ZUŠ Votice; vernisáž 25. 4. 

17:00, výstava do 9. 6.

Historická rádia

výstava historických rádií 

ze sbírky Vlastivědného 

klubu Votice; do 31. 8.

 PŘEDNÁŠKY

 Vysoký Chlumec – sál 
U Kohoutů
27. 4. Expedice Ekvádor

přednáška studentů GaSO-

ŠE Sedlčany z jejich cesty 

po Ekvádoru; 17:00

 DIVADLO

 Sedlčany – kult. dům
24., 25., 27. 4. Bez roucha

slavnou situační komedii 

uvádí Spolek divadelních 

ochotníků Sedlčany; 22. 4. 

v 16:00 pro důchodce, 22., 

24., 25. 4. v 19:30, 27. 4. 

v 18:00

5. 5. Čtyřlístek a tali-

sman noci

divadelní pohádka pro děti 

se známými postavičkami 

ze Čtyřlístku; 15:00

 Vrchotovy Janovice – 
sokolovna
26. 4. Fe-érie o Kladně

komedii uvádí Divadlo 

V.A.D.; 20:00

 Votice – kino
5. 5. Loutková revue: 

Veselá pouť

uvádí loutkoherecká skupi-

na Loudadlo, hosté postavy 

Jů a Hele; 15:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
5. 5. O perníkovém srdci 

a čarodějné knize

nová výpravná pohádka 

plná písniček pro malé 

i velké; 16:00

 KINO

 Sedlčany
25. 4. Panelstory aneb 

Jak se rodí sídliště

fi lmový klub, českosloven-

ský fi lm; 20:00

26. 4. Gump: Jsme dvojka

rodinný dobrodružný fi lm; 

20:00

27. 4. Superžena

česká romantická komedie; 

20:00

3. 5. Tady Havel, slyšíte 

mě?

český dokument; 20:00

4. 5. Ten, co slaví každý 

den

český dokument; 20:00

 Votice
25. 4. Superžena

česká romantická komedie; 

20:00

2. 5. Smršť

česko-slovenský horor, 

thriller; 20:00

 Vysoký Chlumec – sál 
U Kohoutů
26. 4. Tancuj Matyldo

česká tragikomedie; 19:00

 Sedlec-Prčice
3. 5. Ptáci stěhováci

animovaná dobrodružná 

komedie; 16:00, 20:00

 SPORT

 Sedlčany – kotlina
27. 4. RAC Race/Autora-

llycross

 Sedlec-Prčice – stadion 
TJ Sokol
27. 4. Prčický půlmaraton

4. ročník běžeckého závo-

du, půlmaraton, závod na 5 

a 10 km, dětské závody 

na 500 m a 2 km; 8:00

28. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice B – 

SK Kosova Hora; 17:00

5. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice – TJ 

Kovohutě Podlesí; 17:00

 Kosova Hora – klubov-
na na vlakovém nádraží
27. 4. Kolihovská strašidla

trasa asi 5 km plná 

zlobivých strašidel, v cíli 

možnost opékání špekáč-

ků; 13:00

 Kamýk nad Vltavou – 
hřiště
27. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou – TJ Sokol Počepice; 

17:00

28. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad 

Vltavou B – SK Petrovice 

B; 17:00

 Petrovice – hřiště
28. 4. Fotbalové utkání

SK Petrovice – FK Králův 

Dvůr B; 17:00

4. 5. Fotbalové utkání

SK Petrovice B – SK Pře-

stavlky; 17:00

 Sedlčany – hřiště
28. 4. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany B – Uni-

on Cerhovice; 17:00

5. 5. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany – Mni-

chovohradišťský SK; 17:00

 Dublovice – hřiště
28. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice – SK 

Jince 1921; 17:00

5. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice B – FK 

Drevníky; 17:00

 Kamýk nad Vltavou – 
před budovou OÚ
4. 5. Kamýcká šlápota 

2024

tradiční turistický pochod, 

trasy 7 až 38 km včetně 

cyklotras; 8:00

 Votice – zahrada 
U Modré kočky
4. 5. Po stopách Modré 

kočky

43. ročník pochodu okolo 

Votic, trasy 12 a 20 km; 9:00

 Vysoký Chlumec – před 
budovou úřadu
4. 5. Na kole sedlčan-

ským terénem

cyklotrasy 15 a 25 km, 

dětská cyklotrasa/pěší trasa 

6 km, v cíli hamburger 

a diplom; 14:00

 Kosova Hora – hřiště
4. 5. Fotbalové utkání

SK Kosova Hora – TJ Nová 

Ves pod Pleší B; 17:00

 Vysoký Chlumec – hřiště
4. 5. Fotbalové utkání

SK Vysoký Chlumec – SK 

Klučenice; 17:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – hřiště
5. 5. Fotbalové utkání

TJ Krásná Hora – TJ Sokol 

Jesenice; 17:00

 Počepice – hřiště
5. 5. Fotbalové utkání

TJ Sokol Počepice – TJ So-

kol Sedlec-Prčice B; 17:00

 OSTATNÍ

 Sedlčany – hvězdárna
26., 27. 4., 3., 4. 5. Pozoro-

vací program

20:00–23:00

 Sedlčany – nám. T. G. M.
27. 4. Farmářské a řeme-

slné trhy

doprovodný program, živá 

hudba; 8:00–12:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – Komunitní centrum
27. 4. Deskohraní

herní dopoledne pro všech-

ny ve věku 5–99 let; 9:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – tréninkové hřiště
27. 4. Cirkus Mistral

vystoupení artistů, akro-

batů, fakíra, kouzelníka, 

žonglérů i klaunů; 17:00

 Vysoký Chlumec – bu-
dova úřadu městyse
28. 4. Anglické čtení 

a čarodějnické výtvarné 

malování

9:00

 Petrovice
28. 4. Cirkus Mistral

vystoupení artistů, akro-

batů, fakíra, kouzelníka, 

žonglérů i klaunů; 17:00

 Vysoký Chlumec – sál 
U Kohoutů
29. 4. Odpoledne s cani-

sterapií

canisterapie v rámci 

projektu Lépe a radostně-

ji, podpora sociální péče 

v obcích; 16:30
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Podrobnosti k událostem najdete na redakčních strán-
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Uveřejnění je zdarma.

Rubriku Kalendář připravuje Michaela Faktorová

 Dublovice
30. 4. Stavění máje

 Počepice – areál U Ra-
dešínka
30. 4. Čarodějnický rej

odpoledne plné zábavných 

aktivit nejen pro děti, 12 

stanovišť, opékání špekáč-

ků; 14:00 

1. 5. Slavnostní otevření 

Perníčkovny

tajemný les, lezecká stěna, 

lanové překážky, perníko-

vá chaloupka i s ježibabou; 

10:00

 Kamýk nad Vltavou
30. 4. Vyrob si svou čaro-

dějnici

soutěž o nejhezčí vyrobe-

nou čarodějnici viditelnou 

ze silnice; 15:00

 Kamýk nad Vltavou – 
přístaviště
30. 4. Stavění máje

stavění máje, průvod 

od MŠ, hudba a tanec, 

pálení ohně, noční hlídání 

Májky; 15:30

 Vysoký Chlumec – 
Sportareál Šťastný

30. 4. Čarodějnice dětem 

a stavění dětské máje

výroba, zdobení a stavění 

máje, výroba čarodějnice, 

malování na obličej, opéká-

ní špekáčků a další; 16:00

 Votice – náměstí
30. 4. Stavění májky

tradiční zdobení a stavění 

májky, k poslechu i tan-

ci hraje Majda Čejková 

a Palliano; 17:00

 Kosova Hora – park 
gen. Mareše
30. 4. Pálení čarodějnic

dětská diskotéka, soutěže, 

zapálení hranice, k posle-

chu a tanci hraje kapela 

Sedbend; 17:00

 Sedlčany – kotlina
30. 4. Pálení čarodějnic

program pro děti, soutěž 

o nejlepší čarodějnickou 

masku, k poslechu a tanci 

hraje kapela Retrobeat; 17:00

5. 5. Všeobecná auto 

moto burza

7:00

 Štětkovice – u hasičárny
30. 4. Průvod čarodějnic

domácí vyrobené čaroděj-

nice a čarodějnické masky 

vítány; 17:45

 Štětkovice – Sedlečko
30. 4. Pálení čarodějnic

k poslechu a tanci zahraje 

živá hudba; 19:00

 Zvírotice – náves
30. 4. Stavění máje a pá-

lení čarodějnic

stavění máje v průběhu 

dne, zapálení hranice ve-

čer, masky vítány; 19:00

 Petrovice – náměstí 
1. 5. Veterány prvomájo-

vých Petrovic

7. ročník, výstava veteránů, 

orientační závod, retroakti-

vity a další; 8:00

 Vrchotovy Janovice – 
zámek
1.–5. 5. Řetězové prová-

dění

28. ročník projektu, 

na zámku provádí žáci 

tercie pražského gymnázia; 

13:00–17:00

4. 5. Sousedský jarmark

sezónní ovoce, zelenina, 

maso, uzeniny, mléčné 

Írán vyslal minulý týden 
na Izrael přes 300 dronů a ra-
ket. Měl v plánu předvést 
svoji vojenskou moc. Výsled-
kem byl trapásek, jak by to 
nejspíš nazvala Halina Pa-
wlowská. 99 % střel a dronů 
bylo sestřeleno ve vzduchu 
ještě před dosažením izrael-
ského vzdušného prostoru. 
Místo své vlastní moci Írán 
pomohl demonstrovat ab-
solutní nadvládu západních 
vojenských technologií.

Kdyby Írán zalil Izrael 
krví, velkými evropskými 
městy by pochodovaly 
nadšené davy oslavující 

masakr. Ovšem místo toho 
zní jen rozpačité ticho. 
Rusko s Čínou vyzvaly 
ke klidu, protože prostě 
tohle se moc nepovedlo. 
Ke klidu však vyzývají 
i Spojené státy, protože 
Izrael, na rozdíl od Íránu, 
má schopnost tvrdé odve-
ty. A světové mínění by se 
pak opět naladilo protiizra-
elsky, protože všichni sa-
lonní intelektuálové by se 
rozhodli zapomenout, že 
to byl Írán, kdo se vší váž-
ností zkusil ublížit Izraeli.

A lekce pro nás? Nějaký 
naivka mohl zajet do Teherá-

nu a říct, že chce mír. Těch 
300 dronů a raket by to jaksi 
nezastavilo. Zastavila je vo-
jenská připravenost Zápa-
du, technologie, síla, výcvik 
a kapacita. Je to paradoxně 
vojenská síla, která otevírá 
možnost diplomatických jed-
nání. Dokud někdo věří, že 
svých cílů dosáhne snadno 
silou, proč by měl s někým 
vyjednávat?

Chceš-li mír, připravuj se 
na válku. Římané drazí, vaše 
staletími prověřená moud-
rost bohužel rezonuje jen 
v moudrých hlavách.

Bohumil Vohanka

produkty, květiny, sadba, 

košíky, galanterie a další; 

13:00

 Zadní Boudy – zříceni-
na hradu Zvěřinec 
1. 5. Na Zvěřinec za Má-

chou

výlet konaný na památ-

ku K. H. Máchy, ukázky 

rytířského klání, hry pro 

děti; 14:00

 Sedlčany – Strnadovský 
mlýn
4. 5. Slavnostní otevře-

ní beachvolejbalového 

hřiště

hudební doprovod, občerst-

vení; 10:00

 Nahoruby – náves
4. 5. Zetor 2024

21. sraz historických trak-

torů Zetor, tradiční spanilá 

jízda, hudební doprovod; 

12:00

 Sedlčany – Sportovní 
areál Luční
4. 5. Volnočasuj

festival volnočasových aktivit, 

odpoledne plné zábavy; 13:00

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 9:00–18:00

 Chotilsko
Veselý vrch

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 11:00–17:00

 Přední Chlum
Rozhledna Milada

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–18:00

 Osečany
Drahoušek

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–17:00

„A od zítřka držím hladov-

ku,“ počastoval mě pán 
na vozíku hned ve dveřích 
při mé pravidelné pochůz-
ce do domova důchodců. 
Nová tvář, říkám si, vypadá 
to, že si teprve zvyká.

O pár minut později se 

naše cesty opět potkaly 
pod altánem.

Nejdř ív pán zaháj i l 
brbláním, že je „ležák“ 
a nechce chodit ven, ale 
postupně se rozpovídal. 
Stačilo dvacet minut. Čers-
tvý vzduch, sluníčko, pěk-

né sestřičky, kterým mohl 
povyprávět. Když se lou-
čil, usmíval se a o hladov-
ce už nepadlo ani slovo.

Prášky léčí choroby. 
Ale chuť do života se zís-
kává jinak.

Bohumil Vohanka

Historii mám rád. Ze 
všeho nejvíc mě zajímá 
všední život běžných lidí. 
V galeriích míjím obrazy 
s náboženskými moti-
vy. Naopak si důkladně 
prohlížím ty zachycující 
civilní život. Je to fotogra-
fi e namalovaná malířem. 
V digitálních archivech 
kronik nebo dobových no-
vin si pročítám ty nejoby-
čejnější věci a představuji 
si, jak se tehdy žilo.

Až si totéž budou chtít 
představit příští pokolení, 
budou to mít nepoměrně 
snazší. Když si uvědomí-
me, kolik informací o nás 
shromažďují sociální sítě 
a chatovací aplikace, his-
torici budou mít materiá-
lu, že nebudou vědět, co 
s ním. Myslím, že v čín-
ské centrále TikToku mají 
o mnohých našich dětech 
lepší přehled než jejich 
vlastní rodiče. A takový 
Google s Metou vás mož-
ná znají lépe, než se znáte 

vy sami. Sledují, zazname-
návají a vyhodnocují kaž-
dou vaši akci. Jak rychle 
se pohybujete, co čtete, co 
vás zajímá, kde se zdržíte 
kolik vteřin. Jaký typ žen 
se mi líbí? Já to jednoduše 
říct neumím. Ale jsem si 
jistý, že kdybych se zeptal 
Facebooku, tak to ví na-
prosto přesně.

Budoucím historikům 
tak nebude žádné před-
stavivosti třeba. Když je 
něco zaujme, pouze zada-
jí dotaz umělé inteligenci, 
která jim poskládá doko-
nalý audiovizuální obrá-
zek toho, kým jsme byli. 
Archeologická romantika 
nad úlomky keramiky 
nebo útržky starobylých 
textů se pro naši dobu ko-
nat nebude.

Myslím, že je to škoda. 
Naši potomci nás totiž uvi-
dí pravdivě a bez příkras. 
Tak se snažme, aby na nás 
mohli být hrdí.

Bohumil Vohanka

Z A M Y Š L E N Í

Úsvit digitálního věku

P O Z N Á M K A

Hladovka

P O Z N Á M K A

Hrubá ukázka síly
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Jaká Polyxena z Boží milosti 
kněžna z Lobkovic, rozená 
z Pernštejna, paní na Roud-
nici a Vysokém Chlumci 
vlastně byla? Jaká to byla 
žena? Pokusíme se to v ná-
sledujících řádcích objasnit. 
Rozhodně to ale nebude čer-
nobílé, neboť ani lidský život 
takový není...

Co o ní tedy vlastně 
víme? Polyxena se narodila 
jako devátý potomek Vrati-
slava II. z Pernštejna a jeho 
manželky Marie Manrique 
de Lara y Mendoza. Otec 
zastával post nejvyššího 
kancléře Českého králov-
ství. Matka Polyxeny byla 
španělská šlechtična a před 
příchodem do Čech byla 
dvorní dámou na dvoře špa-
nělských Habsburků. Byla 
značně ovlivněna jezuity.

Sehnat ženicha tak neby-
lo jednoduché. Sňatek deseti 
dcer Vratislava z Pernštejna 
ztěžoval fakt, že celá rodina 
byla přísně katolická a mat-
ka by nikdy nesouhlasila 
s nekatolickým ženichem. 
Nemluvě o jejich špatné fi -
nanční situaci. Polyxena to 
tedy neměla lehké, většina 
jejích přítelkyň byla v pat-
nácti letech provdána a jí 
bylo už devatenáct…

Manželství 
s Vilémem 
z Rožmberka

Roku 1587 se jedenadva-
cetiletá Polyxena provdala 
za nejvyššího purkrabího 
Viléma z Rožmberka, jenž ji 
vlastně zachránil. Pro okolí 
byla totiž jako nevěsta už 
přestárlá. A Rožmberk byl 
v každém případě pro rodi-
nu Pernštejnů velké terno. 
Byl přítelem rodiny, bohatý 
a vážený. Navíc přísný kato-
lík. Svatba pro Polyxenu zna-
menala společenské povýše-
ní, a navíc se na její mínění 
nikdo ani neptal, nebývalo 
to v té době ostatně zvykem.

Když v roce 1592 vladař 
rožmberského domu zemřel, 
zůstala po něm Polyxena 
jako obdivovaná, inteligent-
ní a krásná, navíc o třicet let 
mladší, bezdětná vdova. Vi-
lém k ní choval velice silnou 
citovou náklonnost a zahrno-
val ji dary, přestože mu neda-

la dědice. Odkázal ji mimo 
jiné i panství Roudnice nad 
Labem.

A co dále? Po pětiletém 
manželství se Polyxena 
stala objektem zájmu mno-
ha svobodných šlechticů. 
Ona sama si ale dobře uvě-
domovala, že je vdovou 
po výsadním představiteli 
české šlechty, a navíc její 
výběr ovlivňoval bigotní ka-
tolicismus. Po jedenáct let 
si užívala vdovského údělu 
na Roudnici, sama řídila celé 
panství. (Bigotní katolík je 
člověk přehnaně projevující 
náboženskou víru.)

Polyxena kněžnou 
z Lobkovic

Pomalu na ni ovšem zača-
la doléhat samota, v té době 
psala jedné ze sester: „Velice 

dobře vím, že si na mě již ni-

kdo ani nevzpomene“. Ale 
nakonec si přece jen vybrala 
a nebyl to zrovna ženich le-
dajaký. Byl jím nejvyšší kanc-
léř a katolík, Zdeněk Vojtěch 
Popel z Lobkovic. Byl to prv-
ní kníže z Lobkovic a první 
vladař domu lobkovického. 
Sňatek mezi manželi byl spí-
še sňatkem z rozumu. Ale 
i přes to mezi nimi vzniklo 
silné citové pouto. To lze 
doložit z korespondence. 
Pár stál v centru společnosti 
v pobělohorské době. Roku 
1609 se třiačtyřicetileté Po-
lyxeně po dlouhém čekání 
narodil jediný syn Václav 
Eusebius Popel z Lobkovic, 
předek všech současných 
příslušníků rodu Lobkoviců.

Mezitím se vytvořilo mezi 
manželi silné citové pouto. 
Dalším, co je oba spojovalo, 
byl jejich náboženský radika-
lismus. Patřili k nejvýznam-

nějším podporovatelům 
katolické církve. Společnou 
měli též vazbu na Španělsko. 
Oblékali se podle španělské 
módy a vedli k tomu i svého 
syna Václava.

Úřad, který Zdeněk 
Lobkovic zastával, vyžado-
val jeho přítomnost v Pra-
ze. Po změně sídla úřadu 
do Vídně roku 1612, pak žili 
oba manželé víceméně od-
děleně. Právě z té doby se 
zachovala jejich španělsky 
psaná intimní koresponden-
ce. Polyxena tu manžela 
oslovovala: „Můj anděli, můj 

králi, má lásko“. Zdeněk Lob-
kovic naopak psal: „Má duše, 

má naděje, můj poklade“. 

V době Polyxeniny nemoci 
si manžel od císaře vymohl 
povolení a trávil s ní čas. To 
se již ale objevovala před-

zvěst smrti. Zdeněk Popel 
zemřel v roce 1628 ve Vídni 
a Polyxena, poté co předala 
dědictví, v roce 1642 v Praze.

Věrná katolička v roce 
manželovy smrti věnovala 
klášteru bosých karmelitá-
nů u kostela Panny Marie 
Vítězné v Praze vzácnou 
voskovou sošku Pražského 
Jezulátka, kterou její matka 
dostala jako svatební dar 
od své matky při sňatku 
do Čech. Podporovala řehol-
níky a církev vůbec.

Polyxena a doktor 
Jessenius

V roce 1619, během sta-
vovského povstání, byl Zde-
něk Popel z Lobkovic zahr-
nut mezi osoby, které čeští 
stavové vypověděli ze země. 
Polyxena válečná léta trávila 
ve Vídni, kde mimo jiné pře-
mlouvala doktora Jessenia, 
aby se nevracel do Prahy 

a zůstal v jejích službách. 
Lékař její prozíravosti nedbal 
a došel tak po Bílé hoře až 
na popravčí lešení. Zkrát-
ka, vytáhl si nešťastnou 
třináctku, to bylo i pořadí 
na stupně, odkud vedla už 
jen jedna cesta…

Ján Jessenius byl sloven-
ský lékař, politik a fi lozof. 
V roce 1600 provedl v Praze 
první veřejnou pitvu. Jako 
hlava univerzity spjatá se sta-
vovskou opoziční politikou 
se stal i jednou z vedoucích 
osobností pozdějšího proti-
habsburského povstání. 

Po bitvě na Bílé hoře 
a potlačení stavovského po-
vstání byl obviněn z urážky 
majestátu. 21. června 1621 při 
známé popravě 27 českých 
pánů na Staroměstském ná-
městí dostal jeden z nejpřís-
nějších trestů, protože proti 
císaři zhřešil jazykem. Kat 
Jan Mydlář mu nejprve vy-
říznul jazyk a poté ho sťal. 

A co lékařova dřívější 
podporovatelka Polyxena? 
Z balkonu jednoho z domů 
staroměstskou exekuci sle-
dovala tato pozdější nabyva-
telka konfi skovaných majet-
ků spolu se svým manželem 
nejvyšším kancléřem Zdeň-
kem Popelem z Lobkovic. 
Co jí v té chvíli asi proletělo 
hlavou? To se již nikdy nedo-
zvíme…

Co Polyxena 
a pobělohorská 
doba?

Pobělohorská doba byla 
pro mnohé příležitost, jak 
přijít k velikým majetkům. 
Myslíte, že se takoví nenašli? 
Včera jako dnes, chamtivost 
je věčná.

U nás v kraji takovou 
byla jednoznačně Polyxe-
na z Pernštejna a Lobkovic, 
paní z Vysokého Chlumce 
u Sedlčan. Podporovala kato-
líky i protestanty. Při vpádu 
Pasovských do Prahy pečo-
vala o zraněného hraběte 
Thurna. O sedm let později 
při pražské defenestraci se 
Polyxena postavila na obra-
nu místodržících Martinice 
i zraněného Slavaty, jež byli 
oběťmi počátku vzpoury sta-
vů. Oba vyvázli životem jen 
díky Polyxeně. 

Majetek a zase 
majetek…

Na druhou stranu však 
Polyxena byla v době ma-
jetkových konfi skací jedním 
z nejvýznamnějších zájemců 
o levné nákupy českých pan-
ství, zabraných provinivším 
se šlechticům. Postupně zís-
kala ohromný pozemkový 
majetek za částku 350 000 
zlatých rýnských. 

Polyxena se tehdy za-
řadila do skupiny několika 
domácích šlechticů, kteří 
těžili ze svého postavení 
u císařského dvora a bezo-
hledně hromadili majetek. 
Vysokochlumecké panství 
zaokrouhlila koupí menších 
statků v okolí. Nedrahovice 
s dalšími sedmi vesnicemi, ji 
stály 16 tisíc zlatých. Skoupý 
zakoupila i se čtyřmi ves-
nicemi. Také Pikov a další 
čtyři vesnice u Borotína. Při-
pojila i Čachořici, Křemenici 
a Nové Dvory. Dále to byly 
Obděnice a Kamýk se čtr-
nácti vesnicemi. Ke svému 
panství jistebnickému při-
koupila kupříkladu Borotín, 
Makov, Vlásenici u Tábora 
a také Lhotu Čelákovskou 
(Včelákovu Lhotu).

Vysokochlumecké pan-
ství se nakonec skládalo 
z pěti měst a městeček (Sedl-
čany, Sedlec, Kamýk, Krásná 
Hora a Chlumec) a více než 
80 vesnic. Celkem byly v té 
době na chlumeckém pan-
ství čtyři zámky, pět tvrzí, 16 
dvorů, 18 mlýnů, 47 hospod, 
jedna cihelna, tři pily, devět 
kostelů, 71 rybníků, sedm pi-
vovarů, ap.

Jaká tedy 
byla Polyxena 
z Lobkovic žena? 

Obdivovaná i nenáviděná 
první dáma království a také 
ta, co věnovala klášteru 
bosých karmelitánů v Praze 
vzácnou voskovou sošku 
Pražského Jezulátka… Nebo 
také nemilosrdná katolička, 
jež dala roku 1624 uvěznit 
čtyřiadvacet poddaných 
z Kamýku na Sedlčansku, 
kteří se nechtěli vzdát víry 
svých předků… 

A pak si vyberte…
Miroslav Fiala

S T Ř Í P K Y  Z  M I N U L O S T I  ( 8 )

Obdivovaná i nenáviděná první dáma království

Polyxena z Lobkovic ochraňuje ve svém domě královské místodržící.

HISTORIE
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TJ Tatran Sedlčany 
– SK Doksy 1:3 
(0:2) 
SEDLČANY TJ Tatran Sedl-
čany přivítal na svém hřišti 
ve 23. kole fotbalového kraj-
ského přeboru v neděli 21. 
dubna soupeře, který měl 
před zápasem v tabulce jen 
o tři body více. Na tradiční 
domácí nedělní zápas si na-
šlo cestu 176 diváků. Naděje 
nejen jich, ale i domácích 
fotbalistů, na tři body, byla 
velká.

Účinná defenziva 
hostů

První komplikace však 
přišla ve 25. minutě, kdy 
poprvé v utkání překonal 
brankáře Filipa Dřevojana 
hostující Martin Samek – 0:1. 

Ve 40. minutě už Doksy ved-
ly o dvě branky, když rozvl-
nil síť Aleš Nesládek. Tatran 
tak byl v nelehké situaci 
– nejenže prohrával o dvě 
branky, ale Doksy se v soutě-
ži navíc prezentují výbornou 
defenzivou. Brankář Zdeněk 
Kieryk ve spolupráci s vý-
bornou obranou nepouští 
za svá záda více než jednu 
branku na zápas (výjimkou 
bylo utkání proti Milínu za-
čátkem března, kdy tým ob-
držel šest branek). 

60. minuta 
rozhodla

Po hodině hry přišla 
ve druhém poločase přišla 
poslední rána pro Tatran. 
Místo snížení a vykřesání 
naděje alespoň na bodový 
zisk, se prosadil soupeř – 

na 0:3 zvýšil Jakub Pešička. 
Rozruch mezi fanoušky při-
šel v 78. minutě, kdy odpís-
kal penaltu pro domácí tým 
rozhodčí Leoš Hanák. K její 
exekuci se postavil Marek 
Hanuš a poprvé a naposledy 
překonal brankáře Zdeňka 
Kieryka, který si tak uhájil 
svou statistiku. 

Sestava Tatranu: F. 
Dřevojan – Kouklík (65. 
M. Habart), Plesl (88. Ho-
fman), Repetný, Říha (65. 
V. Lípa), Štemberk, Hanuš, 
L. Brotánek, Sochůrek (58. 
Kdolský), Sirotek (79. J. 
Chlasták), Novotný.

Tatran je po 23. kole v ta-
bulce na desátém místě s 28 
body a skóre 42:43. Další 
utkání hraje v neděli 28. 
dubna od 17 hodin na hřišti 
Spartaku Průhonice.          -dš-

23. kolo krajského 
přeboru
TJ Tatran Sedlčany – SK 

Doksy 1:3 (0:2)

Branka Sedlčan: 78. (p) M. 
Hanuš

23. kolo I. A třídy sk. A 
TJ Sokol Sedlec-Prčice – FK 

Kralupy 1901 4:1 (3:0)

Branky Sedlce-Prčice: 8. V. 
Kabíček, 19. Z. Všetečka, 33. 
M. Davídek, 71. M. Hájek

21. kolo I. B třídy sk. E 

FK Olympie Zdice – TJ Tat-

ran Sedlčany B 5:1 (3:0)

Branka Sedlčan: 74. (p) D. 
Pudil

21. kolo okresního 
přeboru
TJ Sokol Daleké Dušníky 

– TJ Sokol Dublovice 4:1 

(0:0)

Branka Dublovic: 66. J. Lo-
moz

17. kolo III. třídy sk. B
SK Kosova Hora – TJ Sokol 

Kamýk nad Vltavou 2:6 

(1:3)

Branky: 27. a 65. J. Vyskočil 
– 11. a 82. M. Viskup, 17. M. 
Tatoušek, 42. O. Molec, 62. L. 
Kujal, 76. M. Holák
TJ Krásná Hora – TJ Sokol 

Sedlce-Prčice B 2:6 (0:1)

Branky: 70. M. Kudrna, 74. 
P. Mašek – 20. a 77. S. Bouba-
lík, 54. a 65. R. Křížek, 57. F. 
Pech, 62. J. Budějský
TJ Sokol Počepice – TJ Vlta-

van Borotice 1:5 (1:1)

Branka Počepic: 32. R. Chyle
TJ Sokol Jesenice – TJ Nová 

Ves pod Pleší B 5:3 (1:1)

Branky Jesenice: 43. P. Čejda, 
51., 60. a 84. M. Zrůbek, 79. J. 
Jirásek

19. kolo IV. třídy sk. B
SK Vysoký Chlumec – TJ 

Sokol Kamýk nad Vltavou 

B 1:1 (1:0) 

Branky: 28. J. Vodenka – 68. 
Š. Herma 
SK Petrovice B – SK Velká 

Lečice 3:3 (2:1)

Branky Petrovic: 35. M. Krej-
čí, 40. P. Jůn, 90. P. Podlipský
SK Klučenice – TJ Prostřed-

ní Lhota 0:3 (0:2)

21. kolo I. A třídy do-
rostenecké kategorie 
U19 sk. D

Spartak Průhonice – TJ Ta-

tran Sedlčany 1:3 (1:0) 

Branky Sedlčan: 59. (p) D. 
Barták, 86. (vl.) J. Vachuda, 
90. J. Pšenička 
TJ Spartak Rožmitál p. Tř. 

– Sedlec-Prčice + Jesenice 

2:3 (0:1)

Branky Sedlce-Prčice + Je-
senice: 27. M. Zrůbek, 49. V. 
Podzimek, 72. T. Beneš

21. kolo I. A třídy 
žákovské kategorie 
U15 sk. C 
TJ Tatran Sedlčany – FK Ří-

čany 2:0 (1:0)

Branky Sedlčan: 32. D. Tinák, 
43. O. Dráb

21. kolo I. A třídy 
žákovské kategorie 
U13 sk. C 
TJ Tatran Sedlčany – FK Ří-

čany 3:2 (2:2)

Branky Sedlčan: 3. F. Mácha, 
18. L. Kotrla, 40. R. Jirásek

15. kolo okresního 
přeboru dorostu
TJ Krásná Hora – SK Břez-

nice 1918 2:6 (2:4)

Branky Krásné Hory: 41. M. 
Čanda, 90. Vít Polák
Pičín/Višňová – TJ Tatran 

Sedlčany B 3:3 (2:3)

Branky Sedlčan: 1. a 5. D. 
Vovsík, 19. M. Pešta

5. kolo okresního 
přeboru starších žáků 
sk. B, 1.–8. místo 
TJ Ligmet Milín – TJ Sokol 

Jesenice 6:6 (2:2)

Branky Jesenice: 17. P. Holou-
bek, 31., 59. a 62. F. Čermák, 
56. A. Jirásek, 80. J. Chomát 
Bohutín/Rožmitál – SK Pet-

rovice 0:8 (0:3)

Branky Petrovic: 25., 27. a 31. 
V. Kubíček, 41. a 55. J. Mošnič-
ka, 60., 73. a 80. D. Turek

5. kolo okresního 
přeboru starších žáků 
sk. B, 9.–16. místo 
TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou – TJ Stará Huť 3:0 (0:0)

5. kolo okresního pře-
boru mladších žáků 
sk. B, 8.–15. místo
SK Petrovice – Nová Ves/

Nový Knín B 7:0 (4:0)

Branky Petrovic: 10. a 42. N. 
Rozhoň, 13. Š. Slezák, 38. Š. Bí-
lek, 44. O. Hácha, 59. J. Šťast-
ný, 67. V. Vejvoda                   -dš-

Fotbalové víkendové výsledkyBrankář Doks uhájil svou statistiku 
i v Sedlčanech

PŘÍBRAM/SEDLČANY O uply-
nulém víkendu se ve fi nále 
play-off D skupiny krajské 
soutěže 2. třídy ve stolním 
tenisu mohlo rozhodnout 
o postupujícím do kraje 1. tří-
dy. Po dvou velmi vyrovna-
ných bitvách se ale soupeři 
ze Sedlčan a z Příbrami roze-
šli za stavu 1:1, a tak se bude 
o všem rozhodovat v sobotu 
27. dubna za stoly soupeřů B 
týmu Tatranu.

TTC Příbram A – 
Tatran Sedlčany B 
10:8

Příbramští stolní tenisté 
ovládli základní část soutěže, 
a tak v semifi nále i ve fi nále 
vyřazovací části měli právo 
dvojutkání zahajovat doma. 
Úvodní čtyřhry skončily ne-
rozhodně, když na jednom 
ze stolů František Linhart 
mladší a Jiří Kocura neztra-
tili ani set a Jindřich Lísko-
vec s Pavlem Černým ani 
jeden nezískali. Do utkání se 
na straně domácích zapoji-
la vedle svých spoluhráčů 
i jedna dívka které je kolem 
osmnácti let. Rozhodně se 
dá říci, že si Ema Silavecká 
nevedla vůbec špatně, a ne-
byla to vůbec náhoda, pro-
tože je vysoko na žebříčku 
kraje i mezi kluky. S jednič-

kou B týmu Tatranu Kocurou 
dotáhla svůj singl až do pěti-
setové bitvy, a Černého do-
konce dokázala porazit bez 
ztráty jediného setu. Utkání 
se lámalo za stavu 3:4 pro 
hosty, kdy prohrál svoji jedi-
nou dvouhru v celém dvoj-
zápase Kocura. Následně 
hosté ztratili další tři singly. 
Potom sice Kocura udolal 
v další pětisetové dvouhře 
dosud neporaženého Kade-
řábka, ale domácí si už svůj 
náskok pohlídali a do od-
vety v Sedlčanech tak vstu-
povali v lepší pozici. V Pří-
brami ve dvouhrách třikrát 
bodoval Kocura a dvakrát 
Linhart s Lískovcem.

Tatran Sedlčany 
B – TTC Příbram 
A 10:8

V neděli v Sedlčanech 
obě čtyřhry skončily navlas 
stejně jako sobotní v Příbra-
mi, a ve dvouhrách měli zpo-
čátku mírně navrch hosté. 
Velmi důležité pro domácí 
stolní tenisty bylo vítězství 
Lískovce, které znamena-
lo vyrovnání stavu na 5:5, 
a vzápětí Kocury, který ne-
jenomže srovnal na 6:6, ale 
poté opět porazil 3:2 na sety 
nebezpečného mladého Ka-
deřábka. Potřebný desátý 

bod přidal na konto B týmu 
Linhart, který v závěrečném 
singlu odvety neztratil ani 
set. Čtyři body vybojoval 
ve dvouhrách pro domácí 
Kocura, tři Lískovec a dva 
přidal Linhart. 

Na obou zápasech byl pří-
tomný vedoucí hráč třetiligo-
vého Tatranu A a trenér mlá-
deže Radovan Faktor, který 
nám po skončení nedělního 
duelu řekl: „V obou zápasech 

hrálo roli domácí prostředí, 

takže zatím není nic rozhod-

nuto. Včera byla znát nervozi-

ta našich hráčů, a navíc jedno-

mu z domácích to šlo opravdu 

velice dobře. Naše čtyřka, kte-

rá hodně cítila zodpovědnost, 

zůstala na nule, nedařilo se jí, 

a tak v rozhodujícím utkání 

už nastoupí někdo jiný. Bude-

me se snažit postavit někoho, 

kdo by udělal alespoň jeden 

bod. Dnešní zápas mohl být 

rozhodnutý už dřív, ale nako-

nec byl dramatický až do kon-

ce. Rozhodující utkání bude 

opět vyrovnané, a já tvrdím, 

že vyhrajeme. Věřím, že Jirka 

Kocura v Příbrami neprohra-

je, že se se zdejším prostředím 

srovná už lépe, a také, že 

nám pomůže čtyřhra. Tento 

zápas musí mít vítěze, a tak 

se bude hrát pouze jedna.“

David Myslikovjan

O postupu do nejvyšší krajské soutěže 
není rozhodnuto
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Pán Bůh vymyslel do-
konalý systém, kde má 
všechno svůj prostor. Po-
kud se jeden druh přem-
nožil, rozmnožil se i jeho 
predátor, a na světě byla 
rovnováha.

Jen člověk se mu po-
někud vymkl z rukou. 
Chtělo by se říci, že zejmé-
na druh Homo klohnikus 
mu do toho hodil vidle. 
Jenže klohnikus vidle ne-
používá, neb cosi klohní 
zavřen v laborce. A tam 
vyklohnil zbraně hromad-
ného ničení, univerzální 
ničidlo DDT (které se 
vyskytuje i v mateřském 
mléce), antibiotikum tetra-
cyklin (které zničilo zuby 
nejen mému bratrovi), 
„lék“ chloramfenikol (kte-
rý zničil kus zdraví mně), 
bodací šmakulády proti 
chorobám, které lze léčit 
méně drastickým způso-
bem, thalidomid, který 
měl učinit těhotenství po-
hodlnějším, ale který způ-
sobil, že se rodily děti bez 
končetin či bez uší. Tyto 
skutky Homo klohnikus 
na Pána Boha fakt hodit 
nemůže. Homo klohni-
kus vynalezl též umělá 
sladidla, po nichž je život 
sladší jen do té doby, než 
zjistíte, že vám ničí játra, 
nebo než si uvědomíte, že 
po nich stejně přiberete.

Mám radši  Homo 
sedlakus sapiens. Ten 
se řídí zdravým selským 
rozumem. Dokáže se 
poučit z omylů druhých 
či ze zkušeností svých 

předků. Má zažito, kdy 
vysévat, kdy sázet, kde 
ještě nesázet, kam sázet 
a kam ne, a bezpečně ví, 
že když do půdy nevrátí-
me živiny, které jsme z ní 
odebrali (nejen ty tři – 
NPK), že nic kloudného 
nevypěstuje. Nepotře-
buje instrukce, které si 
vycucali z prstu úředníci, 
trůnící v kancelářích kraj-
kovo-pralinkového města 
s chlapečkem vykonáva-
jícím potřebu do fontány. 
Každý, nechť si ten sym-
bol přebere, jak uváží.

Sedlák v pravém slo-
va smyslu je druh, který 
se se svou kravičkou 
důstojně rozloučí, než ji 
odveze na jatka. Neřeže ji 
sadisticky klackem, neb si 
váží zdroje obživy. Nevy-
hazuje slupky a odřezky 
ze zeleniny do popelnice. 
Chleba si peče maximálně 
z pěti, a ne z dvaceti, třice-
ti ingrediencí, a to hlavně 
ze žita, a ne z přešlechtě-
né pšenice plus z vylepšo-
vačů – zhoršovačů. Potra-
vin si váží, neplýtvá. 

Dávám přednost fi r-
mám, které produkují 
potraviny, a ne otraviny, 
jaké se prodávají v ob-
řích halách postavených 
mnohdy i na zemědělské 
půdě. Potraviny z přírody 
– od Pána Boha, chcete-li. 
A ne z laboratoře.

Je na čase, aby kaž-
dý z nás zvážil, čemu 
dá přednost. Dokud ten 
čas ještě je.

Hanka Synková

Z Myslkova pokračuje 
vzhůru buď jistá cesta 
po asfaltce, nebo ne-
jistá pěšina po lesem 
porostlém hřbetu. Tedy 
jdu lesem. Jste-li tu po-
prvé, a tedy bez gps, 
protože s navigací jde 
tu vaši vlastní cestu 
vždycky už někdo před 
vámi a za vás, budete 
bloudit. Ostatně budete 
bloudit, i když tu ne-
jste poprvé. Najednou 
vás sevře neprostupné 
křoví, rádi byste jako 
v pohádce vyšplhali 
na strom a rozhlédli se 
po stezce. Ale nejste 
v pohádce a po kme-
nech smrků bez vět-
ví nevylezete nikam. 
V houšt inách před 
vámi začíná to praskat 
pod větší a větší zvěří. 
Víte sice, že žádný druh 
choroše ústa nemá, ale 
teď ve vlhkém tem-
nu na vás svoje tlamy 
všechny otevírají. Je 
třeba si pamatovat zna-
mení, křivku břízy, tvář 
kamene, postavu kopři-
vy, abyste ze zarostlé 
pěšiny včas odbočili 
a vystoupali až k obět-
nímu kameni. V obět-
ních miskách namísto 
krve voda tu odráží tan-
čící, vířící listí. Poutě 
mraků. V posvátném ti-
chu, v posvátném ode-
vzdání v miskách tu 
tlejí větvičky, listy, pec-
ky. Obětiny přinesené 
větrem, ptáky. A v měk-
kém mechu obtisklé po-
znáváte obliny nahého 
a jenom vám povědo-
mého dívčího, ženské-
ho těla. Jste u cíle. Jen 
a jen vaší cesty.

Tomáš Míka Klein

Přibližně před půl rokem otiskl 
Sedlčanský kraj několik příspěv-
ků, které se vyjadřovaly k situaci 
v sedlčanské radě. Rok po vol-
bách. Vlastně asi počátkem toho 
bylo přiznání nového starosty 
Ivana Janečka ve zpravodaji Rad-
nice, že nemá strategický plán 
rozvoje města. Bez něho pak má 
někdy problém získat pro město 
dotace. Tehdy na to reagoval rad-
ní Karel Marek řadou poznámek, 
kde asi podstatné bylo tvrzení, že 
starosta má být manažerem, kte-
rý umí sehnat potřebné peníze. 
A že ten plán tam z minulosti ně-
kde musí být. 

Napsal jsem k tomu všemu 
zamyšlení s otázkou Neshody 
v sedlčanské koalici? Jako reak-
ci občana, který má zájem, aby 
ta naše místní vláda předváděla 
tvůrčí práci pro občany. A jsem 
zvědavý, proto jsem se objednal 
na popovídání se starostou. Sou-
hlasil bez vymlouvání na důle-
žitější věci, i bez obav, že potom 
napíši kdovíco. Neměl s tím pro-
blém, jak řekl. Abych byl objek-
tivní, měl bych se někdy pokusit 
o debatu s místostarostou.

Jsem si vědom složení členů 
rady – ve volbách vítězná Šance 
pro Sedlčany má tři radní, ODS 
také tři a Nezávislí jednoho. Tak-
že hlasování funguje podle toho, 
zda každý ze sedmi radních má 
svůj rozum, nebo se udržuje spo-
jení ODS s Nezávislými ukázněně 
a jednotně. Mám za to, že ve větši-
ně srovnatelných obcí se politika 
hodí za hlavu a není jiný problém 
než rozhodnout, co je důležitější 
pro apolitické občany. 

Moje dotazy na tělo byly asi 
očekávány a viditelně jsem do-
stal otevřené, upřímné odpovědi, 
aniž bych pociťoval zatajené stíž-
nosti. Starosta přiznával, že občas 
nějaké napětí pocítí, ale bere vše 
jako ještě nováček ve funkci, že 
to tak chodilo. Tak někdy špatně 
spí. A nejde o žádné „koryto“. Ko-
nečně za těch třicet let podnikání 
musí o lidech vědět své. Takže ně-
jaká samolibost, že on je ta jednič-
ka a musí mu vše hladce projít, 
neexistuje. Tím nechci říci, že jej 
netrápí, když prosazuje věc, o kte-
ré s radními Vladimírem Zámost-
ným a Josefem Soukupem míní, 
že je to dobré, užitečné a nepro-
jde to. Ano, jsou tři proti čtyřem 
spojencům. A nedivil bych se, 
kdyby někdy něco neprošlo jen 
proto, že holt nešlo o návrh niko-
ho z oněch čtyř. A jedním z nich 
je místostarosta Zdeněk Šimeček 
a pak zkušený radní Karel Marek, 
kterého bych tipoval na moudré-
ho starostova poradce. Zejména 
ve zdravotnictví, které jistá roz-
hodnutí několik volebních obdo-
bí postrádá.

Takže skromný starosta Ivan 
Janeček vám řekne „jde to“, ale 
klidně by asi mohl říci „mohlo by 

to být lepší“. Moje dohady z vel-
mi pestrého rozhovoru s praco-
vitým a přemýšlivým člověkem 
berte jako slova přestárlého 
občana staré školy. Jsem v Sedl-
čanech od narození a rád bych 
ještě viděl, že mladá generace 
neutíká, naopak se chce podílet 
na kvalitním řešení všech potřeb 
zdejších obyvatel.

Vladimír Roškot

Slováci vybrali za 41 hodin 
první milion eur na nákup 
dělostřelecké munice pro 
Ukrajinu. Sbírka pokračuje. 
Na ten první milion se složi-
lo 17 tisíc slovenských obča-
nů. Přidali se tak ke světově 

úspěšné iniciativě Petra 
Fialy, kterou ocenil během 
návštěvy našeho premiéra 
v Bílém domě i americký 
prezident Joe Biden.

Robert Fico tvrdí, že 
na Ukrajině žádná válka 

není. A jeho voliči, kteří 
ho dostali do premiérské-
ho křesla, si to myslí také. 
To však neznamená, že se 
tímto názorem musí řídit 
i všichni ostatní. Lidé ne-
zmanipulovaní ruskou pro-

pagandou mohou svobod-
ně konat v mezích zákona. 
Nepotřebují svolení vlády, 
aby nakládali se svými 
vlastními penězi, jak uznají 
za vhodné. Myslí, tedy jsou.

Bohumil Vohanka

Z E 

Z Á P I S N Í KU 

( 8 )

Cestou 
k obětnímu 

kameni

Z A M Y Š L E N Í

Mám radši vidle než fl inty

K O M E N T Á Ř

Sedlčanská koalice 
po půl roce?

G L O S A

Myslím, tedy jsem
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